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prezentacje

Skarby Muzeum Uniwersytetu 
Wrocławskiego
K ażdy stary uniwersytet obra-

sta tradycją, świadomością 
własnego dziedzictwa intelek-
tualnego i materialnymi śladami 
aktywności. Siłą rzeczy te stare i 
dobre uniwersytety gromadzą 
więc skarby – dzieła sztuki, waż-
ne dokumenty historyczne, nie-
zwykłej rzadkości instrumenty 
naukowe, nieraz też przedmioty 
pozornie banalne, ale przywołu-
jące pamięć o znaczących w hi-
storii wydarzeniach lub o wybit-
nych ludziach.

Tak też było od dwóch stuleci w Uniwer-
sytecie we Wrocławiu, kiedy to zaczęły 
powstawać muzea związane z jednost-
kami badawczymi. Zupełnie inny charak-
ter i profil gromadzenia  ma powołane
6 sierpnia 1992 r. Muzeum Uniwersytetu 
Wrocławskiego wywodzące się z Oddzia-
łu Zbiorów Muzealnych Archiwum UWr. 
Muzeum  mieści się w głównym budyn-
ku uniwersyteckim, barokowym gmachu  
projektu Krzysztofa Tauscha, usytuowa-
nym nad brzegiem Odry. Jego sylwetka 
architektoniczna, wzbogacona wspania-
łym wystrojem rzeźbiarskim i malarskim, 
jest zaliczana do najcenniejszych zabyt-
ków barokowych w Polsce i w Europie 
Środkowo-Wschodniej.
W skład Muzeum wchodzą zabytkowe 
sale: Aula Leopoldyńska – największa i 
najbardziej reprezentacyjna sala gmachu 
głównego – to jedyne w Polsce, tak do-
brze zachowane świeckie wnętrze baro-

kowe z pełnym wystrojem, na który skła-
da się iluzjonistyczne malarstwo ścienne 
Krzysztofa Handkego z Ołomuńca oraz 
dekoracja i wyposażenie rzeźbiarskie au-
torstwa Franciszka Mangoldta z Moraw 
i Ignatiusa Provisore z Włoch; Oratorium 
Marianum z równie bogatym, jak Aula 
barokowym wystrojem i wyposażeniem, 
powstało jako kaplica zakonna w latach 
1728–1741. Po sekularyzacji zakonu jezu-
itów i powołaniu Uniwersytetu w 1811 r. 
wnętrze przekształcono w koncertową 
Salę Muzyczną, w której występowali 
wybitni muzycy; Wieża Matematyczna z 
tarasem widokowym na wysokości 41 m 
to dawne, urządzone w 1791 r. przez je-
zuitę, profesora Uniwersytetu L.A. Jun-
gnitza Obserwatorium Astronomiczne z 
pierwszym przyrządem – wytyczoną na 
posadzce pomieszczenia Wieży linią po-
łudnika 17°5’2”. Jest to jedyny tego typu 
instrument zachowany w Polsce; sala im. 
Fr. Longchamps (dawna sala fechtunku), 
w której jest prezentowana wystawa 
„300 lat Uniwersytetu Wrocławskiego 
1702–2002, z dziejów Uczelni”. Na wysta-
wę złożyło się około 2 tysięcy bardzo róż-
norodnych, ale i też reprezentatywnych 
obiektów muzealnych, w tym: rzemiosło 
artystyczne, obrazy, grafiki, dyplomy, do-
kumenty, medale, instrumenty naukowe, 
pomoce dydaktyczne, zdjęcia, pamiąt-
ki korporacyjne, zbiory etnograficzne.
13 maja 2005 r. został utworzony Oddział 
Muzeum UWr „Dom Archeologa” , miesz-
czący się w kampusie przy ul. Koszarowej 
3, w budynku nr 8, gdzie są prezentowane 
wystawy czasowe związane z badaniami 
archeologicznymi. 
Muzeum ma profil historyczny,a jego zbio-
ry w przeważającej mierze są poświęcone 
szeroko pojętym dziejom uczelni, począw-
szy od XV wieku do chwili obecnej. 
Zbiory muzeum obejmują: instrumenty 
naukowe XV–XX w. – w tym duży zbiór 
różnorodnych zegarów słonecznych, 
rzeźbę XVIII–XIX w., meble XVIII–XX w., 
rzemiosło artystyczne XVIII–XX w., ma-
larstwo XVIII–XX w., grafikę XIX–XX w., 
kolekcje etnograficzne zgromadzone w
wyniku wypraw naukowych, fotografię
XIX–XX w. i druki ulotne związane z histo-
rią uczelni, począwszy od XVIII stulecia 
po czasy współczesne. 
Do najcenniejszych obiektów muzeal-
nych należą berła rektorskie i fakultetów 
filozoficznego i teologicznego, które 
są wykonane z repusowanego srebra, 
częściowo pozłacanego, a ozdobionego 

kryształem górskim i turkusami przez 
złotników wrocławskich E. Grische i Ch. 
Plackwitza w 1702 r. Wśród mebli na 
uwagę zasługuje barokowa szafa ap-
teczna (ok. 1740 r.) pochodząca z dawnej 
apteki jezuickiej mieszczącej się w gma-
chu głównym. Unikatowy jest także strój 
rektorski pochodzący z II połowy XIX w., 
składający się z czerwonej aksamitnej 
togi ozdobionej haftowanym wzorem 
neobarokowym. Uzupełnieniem stroju 
jest secesyjny pozłacany łańcuch rektor-
ski wykonany przez złotnika wrocław-
skiego, a ufundowany w 1911 r. z okazji 
100-lecia Uniwersytetu. Wśród zgroma-
dzonych w Muzeum obiektów na szcze-
gólną uwagę zasługuje zbiór instrumen-
tów astronomicznych (m.in. astrolabium 
z XIV w., globus nieba E. Weigla z 1699 r., 
zegar słoneczny typu „Dieppe” równiko-
wy z XVII w., cyrkiel Galileusza z 1665 r.) 
będących pierwotnym wyposażeniem 
uniwersyteckiego Obserwatorium Astro-
nomicznego stworzonego przez L.A.  Ju-
gnitza oraz obiekty związane z działal-
nością korporacji studenckich. Wśród 
instrumentów naukowych znajduje się 
ciekawy eksponat – drewniane tablice 
poglądowe do nauki geometrii z przeło-
mu XVIII/XIX w. 
Od kilku już lat Muzeum pozyskuje z 
jednostek uniwersyteckich aparaturę 
naukową, sprzęt wyposażeniowy oraz 
inne przedmioty o charakterze użytko-
wym, które są zastępowane nowocze-
snymi egzemplarzami. I tak pozyskano 
m.in. ławki dwu- i trzyosobowe z końca 
XIX w., sprzęt fotograficzny z lat 1920–
–1930, tablice dydaktyczne dotyczące 
biologii – część z nich będzie poddana 
konserwacji i zostanie przekazana na  
stałą ekspozycję.
Charakter, ranga i różnorodność zbiorów 
oraz  zabytkowe sale to wszystko wyróż-
nia Muzeum Uniwersytetu Wrocławskie-
go spośród muzeów uniwersyteckich 
w Polsce i lokuje na drugim miejscu po 
Muzeum Uniwersytetu Jagiellońskiego.

Ryszard Młynarski
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Wystawa „300 lat UWr 1702-2002, z dziejów Uczelni” 
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 Senat UWr podjął 18 marca 2008 r. uchwałę 
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Uniwersytetu Wrocławskiego
 Uczelniana Komisja Wyborcza znowelizo-
wała 19 marca 2008 r. Kalendarz Wyborczy

Uniwersytet
Wrocławski

W NUMERZE

20 lat współpracy UWr z Ruhr 
Universität w Bohum   4
Przygotowując się do oficjalnych obchodów
zaplanowanych na jesień tego roku, delegacja 
Ruhr Universität z rektorem prof. Elmarem 
Weilerem i prof. Waldemarem Kozuschkiem 
na czele odwiedziła w dniach  5 i 6 marca 
Wrocław.

Kontynuacja wsparcia CSNiE  
im. Willy’ego Brandta   5
11 lutego zostało podpisane porozumie-
nie dotyczące kontynuacji wsparcia Cen-
trum Studiów Niemieckich i Europejskich 
im.  Willy’go Brandta na Uniwersytecie 
Wrocławskim, zawarte między Uniwersyte-
tem Wrocławskim, reprezentowanym przez 
Rektora prof. Leszka Pacholskiego, i Niemiec-
ką Centralą Wymiany Akademickiej (DAAD), 
którą reprezentował Prezydent prof. Stefan 
Hormuth.
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Powitanie studentów 
zagranicznych    9
Z każdym rokiem rośnie liczba studentów za-
granicznych na Uniwersytecie Wrocławskim. 
W tej chwili jest ich blisko 700. Trzeciego mar-
ca br. odbyła się uroczystość zorganizowana 
przez Biuro Współpracy Międzynarodowej, 
inaugurująca początek studiów na Uniwersy-
tecie Wrocławskim dla nowo przybyłych stu-
dentów zagranicznych. 

Tamten marzec   15
W styczniu 1999 roku Ewa Kłapcińska z Archi-
wum Uniwersytetu Wrocławskiego w aktach 
studenckich znalazła „Kronikę zajść w środo-
wisku akademickim Uniwersytetu Wrocław-
skiego w marcu 1968 roku ze szczególnym 
uwzględnieniem propagandy wizualnej”. Kto 
tę „kronikę” spisał, kto ukrył w jednej z tysię-
cy studenckich teczek – nie wiadomo.
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wybory

Wybory na urząd rektora na 
kadencję 2008–2012
U chwały podjęte na nadzwy-

czajnym posiedzeniu Sena-
tu UWr 18 marca 2008 r. i przez 
Uczelnianą Komisję Wyborczą 
19 marca 2008 r.

UCHWAŁA Nr 27/2008
Senatu Uniwersytetu Wrocławskiego

z dnia 18 marca 2008 r.

w sprawie wprowadzenia zmiany 
do Statutu Uniwersytetu Wrocławskiego

Na podstawie art. 56 ust. 1 ustawy z dnia 
27 lipca 2005 r. Prawo o szkolnictwie wyż-
szym  (Dz. U. Nr 164, poz. 1365 z późn. zm.) 
Senat większością ponad dwóch trzecich 
głosów swojego składu i po zapoznaniu 
się z opinią związków zawodowych dzia-
łających w Uczelni postanawia wprowa-
dzić do Statutu następujące zmiany:

§ 1
w § 139 Statutu dodaje się ust. 2 w 
brzmieniu:

„W wyborach na kadencję 2008-2012 
obowiązują następujące terminy wybo-
rów:
- w § 10 ust. 2 Załącznika Nr 4 do Statu-

tu – 11 kwietnia 2008 r. w odniesieniu 
do wyboru Uniwersyteckiego Kolegium 
Elektorów;
- w § 12 ust. 4 Załącznika Nr 4 do Statutu 
– 15 maja 2008 r. w odniesieniu do wy-
boru Rektora przez Uniwersyteckie Ko-
legium Elektorów oraz 30 czerwca 2008 
r. w odniesieniu do wyboru Rektora, do-
konywanego przez Senat Uniwersytetu 
Wrocławskiego.”

§ 2
Uchwała wchodzi w życie z dniem pod-
jęcia. 

Przewodniczący Senatu
Rektor Uniwersytetu Wrocławskiego

 prof. dr hab. Leszek Pacholski



UCHWAŁA Nr 13
Uczelnianej Komisji Wyborczej 
Uniwersytetu Wrocławskiego

z dnia 19 marca 2008 r.

w sprawie nowelizacji Kalendarza 
Wyborczego

Na podstawie Załącznika nr 4 do Statu-
tu Uniwersytetu  Wrocławskiego oraz 
uchwały Senatu Uniwersytetu Wrocław-
skiego Nr 27/2008 z dnia 18 marca 2008 
r., Uczelniana  Komisja Wyborcza uchwa-
liła następujący Kalendarz Wyborczy:

1. Powołanie Wydziałowych
i innych Komisji Wyborczych

do 18 lutego 2008 r.

2. Powtórzenie unieważnionych wybo-
rów Elektorów w grupie studentów

do 11 kwietnia 2008 r.

3. I zebranie (zamknięte) Kolegium Elek-
torów; zgłaszanie kandydatów na Rekto-
ra – głosowanie indykacyjne

16 kwietnia 2008 r.

4. Składanie w Uczelnianej Komisji Wy-
borczej pisemnej zgody na kandydowa-
nie na urząd Rektora

do 23 kwietnia 2008r.

5. II zebranie (otwarte) Kolegium Elekto-
rów; Prezentacja kandydatów na Rektora

25 kwietnia 2008 r.

6. Wybory Rektora
6 maja 2008 r.

7. Wybory Prorektorów
20 maja  2008 r.

8. Wybory Dziekanów i Prodziekanów 
oraz delegatów do Senatu i do Rad Wy-
działów 

do 20 czerwca 2008 r.

Przewodniczący
Uczelnianej Komisji Wyborczej

prof. Zbigniew J. Jurek
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Przygotowując się do oficjalnych obcho-
dów zaplanowanych na jesień tego roku, 
delegacja Ruhr Universität z rektorem prof. 
Elmarem Weilerem i prof. Waldemarem 
Kozuschkiem na czele odwiedziła w dniach  
5 i 6 marca Wrocław. 
5 marca w szczelnie wypełnionej Sali 
Senatu podjęto, pod przewodnictwem 
rektorów obu uczelni, prof. Weilera i 
prof.  Pacholskiego, próbę podsumowania 
20  lat owocnej współpracy obu uczelni, 
obejmującej tak zróżnicowane dyscypliny 
naukowe, jak filologię polską i niemiecką,
iberystykę, filozofię, kulturoznawstwo,
prawo europejskie i międzynarodowe, 
fizykę teoretyczną, geografię, geologię,
biotechnologię. 
Wśród wspólnych działań było wiele pro-
jektów naukowych, wspólnie wydawane 
książki i czasopisma naukowe, ponad 
40  konferencji i seminariów, a co roku  
15 wyjazdów badawczych uczonych do 
uczelni partnerskiej. Niejednokrotnie do 
współpracy, początkowo bilateralnej, 
dopraszano badaczy z innych krajów, 
tworząc duże międzynarodowe zespoły 
i sieci badawcze. Ważnym osiągnięciem 
tych 20  lat było umożliwienie udziału w 
wymianie doktorantom i studentom obu 
uczelni. 
Prezentacji historii 20  lat współpracy, 
przeprowadzonej przez prorektora UWr 
prof. Krzysztofa Nawotkę, towarzyszyła 
ożywiona dyskusja, w której wypowiadali 
się wrocławscy uczestnicy wspólnych z 
Ruhr Universität projektów, m.in. prof. Ma-
ria Malicka-Błaszkiewicz i prof. Karol Bal. 
Rektorzy obu uczelni zwrócili uwagę na to, 
że przyszłość współpracy Ruhr Universität 
i Uniwersytetu Wrocławskiego to wspólna 
realizacja projektów finansowanych przez
Unię Europejską.

(ESD)


jubileusze

20 lat współpracy UWr z Ruhr Universität 
w Bohum
23 października  1988 r. 

ówcześni rektorzy Ruhr 
Universität w Bohum prof. Knut 
Ipsen (doktor  h.c.  UWr) i Uni-
wersytetu  Wrocławsk iego 
prof. Mieczysław  Klimowicz 
podpisali  porozumienie  part-
nerskie,  o  którego  zawarcie 
długo zabiegał znany wrocław-
ski  prawnik  prof. Jan  Kolasa 
oraz matematyk i rektor naszej 
uczelni śp.  prof. Jan  Mozrzymas. 

Obraz dla UWr odbiera z rąk rektora Elmara Weilera rektor Leszek Pacholski 
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porozumienia

Kontynuacja wsparcia CSNiE im. Willy’ego 
Brandta
11 lutego zostało podpisa-

ne porozumienie doty-
czące kontynuacji wsparcia 
Centrum Studiów Niemieckich 
i Europejskich im.  Willy’go 
B randt a na Uniwersy tecie 
Wrocławskim, zawarte między 
Uniwersytetem Wrocławskim, 
reprezentowanym przez Rekto-
ra prof. Leszka Pacholskiego, 
i Niemiecką Centralą Wymia-
ny Akademickiej (DAAD), któ-
rą reprezentował Prezydent 
prof. Stefan Hormuth.

Centrum im. Willy’ego Brandta, będące 
wspólnym przedsięwzięciem Uniwer-
sytetu Wrocławskiego oraz Niemieckiej 
Centrali Wymiany Akademickiej (Deut-
sche Akademische Austausch-Dienst 
– DAAD), zostało otwarte w czerwcu 
2002 roku, w obecności ówczesnych 
szfów rządów Polski i Niemiec, premiera 
Leszka Millera oraz kanclerza Gerharda 
Schrödera. Niemiecka Centrala Wymiany 
Akademickiej, wybierając Uniwersytet 
Wrocławski na polską siedzibę Centrum, 
sprawiła, że Wrocław dołączył do grupy 
kilkunastu miast na świecie, w których 
funkcjonowały już centra studiów nie-
mieckich. 
Sieć współpracujących ze sobą insty-
tutów została zlokalizowana w USA, w 
Kanadzie, Wielkiej Brytanii, Francji, Ho-
landii, Japonii. O lokalizacji w Polsce zde-
cydowało wieloletnie zaangażowanie 
Uniwersytetu Wrocławskiego w badania 
nad problematyką niemcoznawczą oraz 
intensywna współpraca z dziesięcioma 
uniwersytetami niemieckimi. 
W ramach swej działalności Centrum 
ma dążyć do pogłębiania i upowszech-
niania osiągnięć naukowych w zakresie 
dydaktyki i badań, do lepszego zrozu-
mienia oraz owocnego kształtowania 
stosunków między Polską a Niemcami. 
W zakresie dydaktyki i studiów zada-
niem Centrum powinno być przygo-
towywanie przyszłej polskiej kadry 
kierowniczej do odpowiedzialnej i efek-
tywnej działalności w nauce, gospodar-
ce, administracji i polityce. Cel ów należy 
realizować przez przekazywanie kom-
petencji z zakresu niemcoznawstwa i 
europeistyki.
Strony zdecydowały się na kontynuację 

projektu ze względu na wyniki ewaluacji 
działalności Centrum przez niezależną 
międzynarodową komisję naukowców, 
która odbyła się w 2006 r. Uniwersytet 
Wrocławski i DAAD ustaliły, że dalsze 
wsparcie finansowe Centrum będzie
kontynuowane przez kolejne pięć lat 
(2008–2013). 
Dla stron porozumienia kwestię priory-
tetową stanowi wypracowanie wyrazi-
stego profilu naukowego Centrum oraz
taka organizacja jednostki, która zapew-
ni jej dalsze, trwałe funkcjonowanie.
Wraz z porozumieniem został podpi-
sany statut konstytuujący działalność 
jednostki. Paragraf 1, pkt 7 statutu sta-
nowi, że: „Centrum będzie rozwijało i 
pielęgnowało ponadregionalne oddzia-

ływanie przez odpowiednie zajęcia dy-
daktyczne, publikacje i inne formy prze-
kazu, przez wyrażanie opinii i aktualnych 
analiz, także na sektor pozaakademicki 
obu krajów, ze szczególnym uwzględ-
nieniem gospodarki i polityki w Polsce 
i w Niemczech”.
Jest nadzieja, iż fakt wspólnego zreda-
gowania, a następnie podpisania wersji 
końcowych porozumienia i statutu po-
łoży kres nieprawdziwym pogłoskom 
rozpowszechnianym przez lokalną, 
ogólnopolską i zagraniczną prasę o rze-
komych zamiarach likwidacji Centrum. 
Jedna z takich publikacji („Breslauer In-
trigen”) doczekała się riposty JM Rekto-
ra, prof. Leszka Pacholskiego, w artykule 
zatytułowanym „Wie aus Breslauer Mis-
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oraz w porozumieniu z DAAD. Kierujący 
Centrum Dyrektor wykonuje swoje obo-
wiązki z uwzględnieniem doradczej roli 
Rady Naukowej i zgodnie z wytycznymi 
Rady Administracyjnej, a także w poro-
zumieniu z pozostałymi profesorami i 
pracownikami naukowymi.
Na realizację swoich zadań Centrum bę-
dzie otrzymywać, jak dotychczas, środki 
finansowe i rzeczowe oraz obsadę per-
sonalną od Uniwersytetu Wrocławskie-
go oraz od DAAD, przy czym każda ze 
stron będzie ponosiła 50 proc. kosztów.  
Ponadto Centrum powinno pozyskiwać 
dodatkowe środki finansowe ze źródeł
zewnętrznych w formie darowizn, spon-
soringu, zleceń badawczych i projektów, 
także zagranicznych, szczególnie zaś ze 
środków europejskich. Nowy pięcioletni 
okres wsparcia finansowego ma być li-
czony od 1 października 2008 roku.
Konsekwencją modyfikacji w strukturze
organizacyjnej jest rozpisanie konkursu 
na cztery stanowiska profesorskie. Wy-
brane osoby będą sprawować funkcję 
kierowników poszczególnych zakładów. 
Spośród zatrudnionych profesorów 
mianowany zostanie dyrektor Centrum 
(treść konkursu w tym numerze PU). 
Negocjacje dotyczące kontynuacji 
współpracy Uniwersytetu Wrocław-
skiego i Niemieckiej Centrali Wymiany 
Akademickiej trwały ponad pół roku. 
W tym czasie pojawiały się spekulacje 
dotyczące dalszych losów Centrum. 
Wśród owych spekulacji nadal obecne 
były, przebrzmiałe już wydawałoby się, 
pogłoski o zamiarach likwidacji tej mię-
dzywydziałowej jednostki, dyktowane 
rzekomo polityką poprzedniego rządu. 
Warto więc zaznaczyć, że stronom ne-
gocjacji przyświecał jeden cel, a miano-
wicie taka organizacja jednostki, która 
umożliwiałaby funkcjonowanie z peł-
nym poszanowaniem naukowej nieza-
leżności, w duchu pojednania i porozu-
mienia między obydwoma narodami, do 
którego zawsze dążył patron Centrum.

Agnieszka Makarewicz



porozumienia

sverständnissen Breslauer Intrigen wur-
den...” (Akademisches Kalejdoskop, Son-
derausgabe, August 2007). W artykule 
tym autor konkluduje, iż sytuacja, jaką 
opisywały gazety nie była wynikiem wy-
imaginowanej intrygi, lecz nieporozu-
mienia wynikającego z różnej interpre-
tacji dokonanej w 2006 roku ewaluacji 
działalności jednostki. Strona polska, za-
uważając i doceniając sukcesy Centrum, 
z wielką troską podeszła jednocześnie 
do deficytów zasygnalizowanych przez
grupę oceniającą. Władze Uniwersyte-
tu Wrocławskiego postulowały zmiany 
w tych deficytowych obszarach, stojąc
na stanowisku, że tylko takie podejście 
jest produktywne i pozwala na dalszy 
rozwój.
Efektem rozważań nad funkcjonowa-
niem Centrum jest m.in. zmodyfikowana
struktura organizacyjna. Trzonem kadro-
wym Centrum ma być dyrektor oraz co 
najmniej trzech profesorów kierujących 
zakładami. O stanowisko profesorskie 
mogą ubiegać się naukowcy reprezen-
tujący następujące obszary badawcze:
• historię najnowszą
• nauki polityczne 
• nauki ekonomiczne
• nauki prawne
• germanistykę
• kulturoznawstwo i nauki o komunika-
cji .
W ramach Zakładu Historii Najnowszej 
szczególny nacisk powinien być poło-
żony na polsko-niemieckie stosunki w 
XX wieku oraz na rolę Niemiec w Euro-
pie. Istotne są także komparatystyczne 
badania nad dziejami różnych krajów 
Europy oraz badania nad kulturami pa-
mięci w zjednoczonej Europie.
Zakład Nauk Politycznych powinien 
być zorientowany na badania dotyczą-
ce niemieckiego i polskiego systemu 
politycznego, polityki bezpieczeństwa i 
pokoju. Zakład docelowo ma stanowić 
polsko-niemieckie polityczne forum 
dyskusyjne.
Obszarem badawczym Zakładu Ekono-
mii są międzynarodowe stosunki gospo-
darcze; makroekonomia. Szczególny na-
cisk jest położony na polsko-niemieckie 
lub europejskie stosunki gospodarcze 
oraz na aspekty ekonomicznej integra-
cji europejskiej.
Zakład Germanistyki ma się koncentro-
wać na problematyce szeroko pojmo-
wanej germanistyki interkulturowej. 
Badania mają obejmować współczesne 
stosunki polsko-niemieckie. Zakład po-
winien stanowić instancję pośredniczą-
cą w procesach transferu kulturowego.
Kulturoznawstwo/Nauka o komunikacji 
obejmują problematykę szeroko rozu-

mianej interkulturowej nauki o komuni-
kacji, ze szczególnym uwzględnieniem 
paradygmatów empirycznych oraz no-
woczesnych teorii kulturowych i komu-
nikacyjnych. 
Zakład Prawa powinien realizować ba-
dania nad polskim, niemieckim i eu-
ropejskim systemem prawnym, inte-
gratywnymi aspektami i systemowymi 
prawidłowościami systemu prawa oraz 
nad kulturowym wymiarem prawa.
Decyzja o tym, jakie zakłady ostatecznie 
powstaną, zostanie podjęta po selekcji 
nadesłanych dokumentów aplikacyj-
nych na cztery stanowiska profesorskie. 
Wyboru dokona Rada Administracyjna 
(w której skład wchodzi Rektor lub jego 
Prorektor i Prezydent DAAD lub Sekre-
tarz Generalny) po uzyskaniu rekomen-
dacji od Rady Naukowej.
Rada Naukowa, według litery statutu 
Centrum, doradza Dyrektorowi i Radzie 
Administracyjnej we wszystkich istot-
nych kwestiach dotyczących rozwoju 
naukowego Centrum, a w szczególności 
profilu naukowego, oferty studiów, wy-
boru i opieki nad doktorantami oraz ak-
tywności pozauniwersyteckich. Ponadto 
ma prawo wyrażania opinii na wszystkie 
tematy, które uważa za istotne do wy-
pełniania zadań Centrum.
Rada Naukowa składa się z sześciu 
członków: dwóch wywodzących się  z 
Uniwersytetu Wrocławskiego mianuje 
Rektor, dwóch kolejnych członków mia-
nuje Prezydent DAAD, natomiast pozo-
stałych dwóch członków spoza Uniwer-
sytetu Wrocławskiego mianuje Rektor 
w porozumieniu z Prezydentem DAAD. 
Rektor prof. Pacholski powołał do Rady 
Naukowej prof. Mirosława Dymarskiego 
z Wydziału Nauk Społecznych oraz prof. 
Wojciecha Kunickiego z Wydziału Filo-
logicznego. Prezydent DAAD mianował 
prof. Stefana Troebsta z Uniwersytetu 
w Lipsku oraz prof. Dietera Bingena, 
dyrektora Deutsches Polen-Institut w 
Darmstadt. Z członków, którzy są powo-
ływani w porozumieniu, wybrany został 
dotychczas jeden – prof. Ton Nijhuis, 
dyrektor Duitslandinstituut w Amster-
damie. Strony porozumienia prowadzą 
rozmowy dotyczące potencjalnych 
kandydatów na ostatnie, nieobsadzone 
miejsce w Radzie Naukowej. Członkowie 
zostaną powołani na trzy lata, ich kaden-
cja może zostać przedłużona do końca 
trwania niniejszego porozumienia.
Do organów Centrum, oprócz Rady Ad-
ministracyjnej i Rady Naukowej, nale-
ży także Dyrektor mianowany z grona 
profesorów Centrum na pięcioletnią  
kadencję przez Rektora Uniwersytetu, 
po wysłuchaniu opinii Rady Naukowej 
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Uniwersytecko-miejski program mikrobiolo-
gicznego zwalczania komarów we Wrocławiu
W bieżącym roku mija już 

10 lat współpracy między 
Instytutem Genetyki i Mikro-
biologii Uniwersytetu Wrocław-
skiego a wrocławskimi władza-
mi samorządowymi w zakresie 
biologicznych, przyjaznych śro-
dowisku, metod zwalczania ko-
marów. 
Powszechnie owady te są uznawane za-
ledwie (aż!) jako uciążliwe, ale w krajach 
cieplejszych to przede wszystkim biolo-
giczni przenosiciele (wektory) wielu chorób 
transmisyjnych, głównie malarii w krajach 
tropikalnych. Według WHO, jedna trze-
cia mieszkańców Ziemi żyje na terenach 
endemicznych malarii; rocznie notuje się  
200–300 mln przypadków zarażeń; umiera  
około 2–3 mln ludzi, głównie dzieci w Afry-
ce. 
Mimo że Polska w latach 60. ubiegłego wie-
ku została uznana za kraj wolny od malarii, 
to komary są nadal uznawane za owady, 
których liczebność należy kontrolować 
z przyczyn sanitarnych. Uzasadnieniem 
jest nie tylko ich uciążliwość, szczególnie 
na terenach turystycznych oraz w dużych 
aglomeracjach miejskich, lecz także wystę-
powanie gatunków wektorowych malarii, 
głównie komarów widliszków, „Anopheles 
maculipennis”, które mogą przenosić za-
rodźce „Plasmodium”. Warto przypomnieć, 
że w Polsce w 1921 r. odnotowano około 
pięćdziesiąt tysięcy przypadków zacho-
rowań na malarię. Potem okresem naj-
większego nasilenia były lata po drugiej 
wojnie światowej. Odnotowana w 1948 r. 
zapadalność 41,8 (przypadków na 100 tys. 
mieszkańców) była wielokrotnie wyższa w 
porównaniu z 0,96 stwierdzoną w 1938 r. 
Wykrytymi wówczas ogniskami zachoro-
wań na malarię były liczne miejscowości 
m.in. na tzw. Ziemiach Odzyskanych, gdzie 
osiedlono Polaków  z malarycznych okolic 
b. ZSRR, basenu śródziemnomorskiego i 
Polesia. Czynnikiem sprzyjającym krążeniu 
zarodźców malarii były masowe miejsca 
wylęgu komarów widliszków na terenach 
zalewów, które tworzyły się wzdłuż Wisły i 
Odry w wyniku zniszczenia urządzeń me-
lioracyjnych oraz wałów przeciwpowodzio-
wych. Dopiero intensywnie prowadzona 
akcja przeciwmalaryczna z wykorzystaniem 
chemicznych insektycydów (głównie DDT), 
a także stałe poradnie założone w sześciu 
województwach, w których istniały ogniska 
endemiczne (warszawskie, gdańskie, kie-

leckie, lubelskie, olsztyńskie i szczecińskie), 
przyczyniły się do stabilizacji sytuacji epide-
miologicznej w latach 50. ubiegłego wieku. 
Zmiany klimatyczne grożą jednak reintro-
dukcją malarii w Europie, jak w niektórych 
krajach, np. na Ukrainie. 
Przesłanką do podjęcia współpracy w formie 
naukowo-praktycznych działań było maso-
we i plagowe występowanie komarów we 
Wrocławiu na terenach popowodziowych 
latem i wczesną jesienią 1997 roku.  Wów-
czas na terenie Wrocławia, podobnie jak w 
wielu innych miejscach w Polsce, zastoso-
wano przeciw komarom chemiczne pre-
paraty, głównie pyretroidy i Trebon 10 SC 
zawierający etofenprox. O niekorzystnych 
dla środowiska konsekwencjach stosowa-
nia wyłącznie chemicznych insektycydów, 
jako preparatów niespecyficznych, działa-
jących zarówno na owady niepożądane, 
jak i pożyteczne, a zarazem możliwościach 
zwalczania komarów w oparciu o selektyw-
ne metody biologiczne dyskutowano w 
trakcie dwóch ogólnopolskich konferencji 
parazytologicznych. Te organizowane przez 
Uniwersytet Wrocławski sympozja,  które 
miałam zaszczyt prowadzić we Wrocławiu 
(1998) i Karpaczu (1999), cieszyły się du-
żym zainteresowaniem pozauczelnianych 
kolegów biologów i lekarzy, a także pra-
cowników służb sanitarnych oraz miejskich 
urzędów, w tym Wydziału Środowiska i Rol-
nictwa Urzędu Miejskiego we Wrocławiu. 
Zachęcające dla ówczesnych przedstawi-
cieli władz samorządowych okazały się 
przedstawione przez gości z europejskich i 
amerykańskich placówek badawczych przy-
kłady praktycznego wykorzystania mikro-
biologicznych preparatów z zastosowaniem 
owadobójczych szczepów bakterii „Bacillus 
thuringiensis” („Bt”), których izolacje i selek-
cje były prowadzone w Instytucie Genetyki 
i Mikrobiologii UWr najpierw ramach grantu 
KBN-owskiego, a potem badań własnych. 
Najbardziej przekonującym dowodem były 
wystąpienia dr. Norberta Beckera z Nie-
miec, gdzie od 1981 roku preparaty na bazie 
„Bt”są szeroko wykorzystywane w zwalcza-
niu popowodziowych gatunków komarów, 
takich jak „Aedes vexans”, oraz gatunków 
wczesnowiosennych jak „Ochlerotatus can-
tans”, i synantropijnych „Culex pipiens”. Co 
rok ponad 60 ton płynnych i stałych bio-
preparatów „Bti” i „Bs” jest aplikowanych na 
terenie Niemiec na powierzchni powyżej 
70 tys. ha, skutecznie redukując liczebność 
larw komarów, przy jednoczesnym braku 
negatywnego wpływu na środowisko. 
Formę współpracy między Instytutem Mi-

krobiologii  a Urzędem Miejskim we Wrocła-
wiu oparto więc na wzorach biologicznego 
zwalczania komarów w Niemczech, gdzie 
działa po części wolontarystyczna od po-
łowy lat 80. organizacja KABS („Komunale 
Aktionsgemeinschaft zur Bekämpfung der 
Schnakenplage”). Tamże efektem zaanga-
żowania ok. 300 osób (w tym pracowników 
stałych i sezonowych, lokalnej społeczności 
i studentów) dysponujących funduszem 
około 2,5 mln euro jest 90 proc. ogranicze-
nie populacji komarów na terenach rekre-
acyjnych i obszarach chronionych wzdłuż 
doliny Renu (320 km), czyli 15 tys. ha prze-
znaczonych do regularnej kontroli. 
Realizowany od 1998 roku na terenie Wro-
cławia nasz uniwersytecko-miejski program 
zintegrowanego zwalczania komarów 
ograniczał się do stałego udziału zaledwie 
kilku  osób i rocznego budżetu od kilkuna-
stu do kilkudziesięciu tysięcy złotych prze-
znaczonych wyłącznie na zakup materiałów 
biologicznych i niezbędnego sprzętu. Jego 
podstawą – w ciągu ostatnich dziesięciu lat 
– są monitoringowe badania nad dynamiką 
populacji lokalnej komarofauny, lokalizacją 
i kartowaniem miejsc rozwojowych koma-
rów. Żmudna, wymagająca dużego do-

Etykieta mikrobiologicznego insektycydu stosowa-
nego w zwalczaniu komarów w 2007 r.

Larwy komarów pobrane czerpakiem entomolo-
gicznym na Polach Irygowanych

fo
t. 

K
at

ar
zy

n
a 

R
yd

za
n

ic
z

fo
t. 

K
at

ar
zy

n
a 

R
yd

za
n

i c
z



Przegląd Uniwersytecki nr 3(144)/20088.

współpraca

świadczenia entomologicznego, precyzyjna 
sezonowa  lokalizacja biotopów umożliwia 
dopiero zastosowanie mikrobiologicznych 
preparatów. Zawarte w nich bakteryjne tok-
syny określonego szczepu „Bt” (w tym przy-
padku „B. thuringiensis israelensis”) działają 
bowiem tylko na stadia larwalne komarów, 
które w tej formie żyją zaledwie kilka dni. 
Te niełatwe terenowo-laboratoryjne bada-
nia, w ramach pracy doktorskiej, a obecnie 
habilitacyjnej, prowadzi systematycznie i 
koordynuje pracę zespołową dr Katarzyna 
Rydzanicz, absolwentka pierwszego roczni-
ka interdyscyplinarnego kierunku studiów 
pod nazwą ochrona środowiska, który zo-
stał utworzony na b. Wydziale Nauk Przy-
rodniczych UWr już  w 1993 r. Wynikiem jej 
zaangażowania oraz dr Doroty Kiewry i mgr 
Aleksandry Czułowskiej (z Zakładu Ekolo-
gii Drobnoustrojów i Ochrony Środowiska 
UWr) w sprawy środowiskowe jest ubiegło-
roczna „Realizacja nowatorskiego progra-
mu zwalczania komarów metodą ręcznej 
aplikacji z wykorzystaniem preparatów mi-
krobiologicznych (granulat, brykiet) na tere-
nie Pól Irygowanych (rowy i rozlewiska) i ich 
obrzeży (Las Osobowicki, Las Rędziński)”. 
Pracownicy wraz z magistrantami ochrony 
środowiska i studentami biologii/mikrobio-
logii naszego nowo wyodrębnionego w In-
stytucie Zakładu, korzystając z doświadcze-
nia kolegów z europejskiej i amerykańskiej 
organizacji ds. zwalczania komarów dosto-
sowują światowe standardy do lokalnych 
geoklimatycznych warunków Wrocławia. 
Rezultaty wrocławskiego programu zwal-
czania komarów były już prezentowane 
przez dr Rydzanicz na corocznych konferen-
cjach American Mosquito Control Associa-

tion (Orlando, kwiecień 2007; Reno, marzec 
2008) oraz European Mosquito Control As-
sociation (Praga, wrzesień 2007).
Na lutowym spotkaniu w siedzibie Urzędu 
Miejskiego we Wrocławiu prof. Jan Guto-
wicz, zastępca dyrektora Instytutu Genetyki 
i Mikrobiologii, w imieniu prof. Stanisława 
Ułaszewskiego, dyrektora Instytutu, dzieka-
na Wydziału Nauk Biologicznych UWr, prof. 
Wiesława Fałtynowicza i prof. Włodzimierza 
Doroszkiewicza, prodziekana ds. dydak-

tycznych, a zarazem kierownika Zakładu 
Mikrobiologii zapewniał, że dla władz uni-
wersyteckich obecna forma współpracy jest 
ważna zarówno z naukowego, jak i dydak-
tycznego punktu widzenia. Z praktycznego 
punktu widzenia dla odbierających wyniki 
Projektu w 2007 r. władz Urzędu Miasta 
Wrocławia w osobach dyrektora Wydziału 
Środowiska i Rolnictwa mgr. Bogdana Łuka-
szewicza,  mgr Ireny Baranieckiej, kierowni-
ka Działu Rolnictwa i Leśnictwa, i mgr. Mar-
cina Lisieckiego, specjalisty  w tymże Dziale, 
było  ważne stwierdzenie, że Pola Irygowa-
ne we Wrocławiu o powierzchni ok. 1000 ha 
to bardzo cenne środowisko. Jednocześnie 
stanowią dogodne, a więc uciążliwe i nie-
bezpieczne dla mieszkańców okolicznych 
dzielnic miejsce rozwojowe komarów za-

równo synantropijnych, jak i  migrujących 
gatunków. Nasze entomologiczne badanie 
rejestrowały bowiem ich występowanie w 
całym sezonie wiosenno-letnim 2007 roku, 
od marca do września. Władze miejskie i 
MPWiK zaakceptowały, oprócz mikrobio-
logicznych metod, także zaproponowane 
w Projekcie techniki fizyczne polegające na
kontrolowanym osuszaniu terenów, czyli li-
kwidacji stanowisk rozwojowych komarów. 
Wymaga to jednak szczegółowego, regu-
larnego, entomologicznego monitoringu 
prowadzonego przez zespół ludzi oraz ich 
ścisłej współpracy z kadrą MPWiK w zakre-
sie regulacji gospodarki wodno-ściekowej. 
Przetestowane na wrocławskich Polach Iry-
gowanych (zbiorniki łąkowe, rowy) mikro-
biologiczne insektycydy metodą ręcznej 
aplikacji wykazały wysoką skuteczność dzia-
łania już przy zastosowaniu ich najniższych 
dawek. Dla biopreparatów opartych na ba-
zie delta-endotoksyn „Bti” w ciągu 48 godzin 
po aplikacji stwierdzono śmiertelność larw 
komarów na poziomie 90 proc., a dla prepa-
ratu opartego na bazie „Bacillus sphaericus” 
śmiertelność ta wyniosła 80 proc.

Wszystkie przetestowane na wrocławskich 
Polach Irygowanych mikrobiologiczne in-
sektycydy potwierdziły specyficzne dzia-
łanie wyłącznie na larwach komarów, cze-
go dowodem była notowana w czasie i po 
realizacji terenowych biotestów obecność 
larw innych owadów nieszkodliwych,  ta-
kich jak „Eristalomyia” sp., „Stratiomys” sp., 
„Tabanus” sp. oraz postaci dorosłych „Dyti-
scus marginalia”.
Zachęcające do dalszej współpracy Uni-
wersytetu Wrocławskiego i Urzędu Mia-
sta Wrocławia były opinie ankietowanych  
przez studentów mieszkańców Świniar i 
Widawy. Ich zdaniem, problem uciążliwo-
ści komarów jest największym problem 
środowiskowym obniżającym jakość ży-
cia. Ważne dla kształtowania świadomości 
obywatelskiej i współodpowiedzialności 
jest nie tylko oczekiwanie odgórnego 
rozwiązania tego problemu przez władze 
miasta, lecz także deklaracja współudziału 
w zwalczaniu komarów na tym terenie. 

Elżbieta Lonc


Dr Katarzyna Rydzanicz w trakcie prezentacji wyni-
ków Projektu na konferencji w Pradze (2007)

Ręczna aplikacja bioinsektycydów 

Dr Dorota Kiewra (pierwsza z prawej) wraz ze studentami ochrony środowiska w trakcie realizacji programu
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Powitanie studentów zagranicznych

obcokrajowcy

Z każdym rokiem rośnie licz-
ba studentów zagranicz-

nych na Uniwersytecie Wro-
cławskim. W tej chwili jest ich 
blisko 700.

Blisko 300-osobowa grupa to studenci  
biorący udział w wymianie w ramach 
programu LLP–Erasmus. Przyjechali 
oni z krajów Unii Europejskiej i spę-
dzą we Wrocławiu semestr letni roku 
akademickiego 2007/2008. Kolejna 
grupa to także około 300 studen-
tów uczestniczących w programach 
w języku polskim. Pozostałych 100 
osób to stypendyści programu Era-
smus–Mundus uczestniczący w pro-
gramach magisterskich „Global Stu-
dies” i „MONABIPHOT”, pochodzący 
głównie z krajów pozaeuropejskich, 
a także stypendyści Rządu Polskiego 
oraz studenci pełnopłatni, pochodzą-
cy głównie z Indii, Chin, Tajwanu i Ne-
palu, którzy przyjechali na nasze pro-
gramy magisterskie i doktoranckie w 
języku angielskim.
Trzeciego marca br. odbyła się uro-
czystość zorganizowana przez Biuro 
Współpracy Międzynarodowej, inau-
gurująca początek studiów na Uni-
wersytecie Wrocławskim dla nowo 
przybyłych studentów zagranicznych. 
Uroczystość w Auli Leopoldyńskiej 
rozpoczęła się przywitaniem stu-
dentów przez Rektora Uniwersytetu 
prof. Leszka Pacholskiego. Prorektor 
ds. badań naukowych i współpracy z 
zagranicą prof. Krzysztof Nawotka po-
kazał w prezentacji Power Point nasz 
region, Wrocław i nasz Uniwersytet. 
Po części oficjalnej głos zabrali stu-
denci. Z bardzo praktyczną i zabawną 
prezentacją na temat studiów na Uni-
wersytecie Wrocławskim i życia stu-
denckiego we Wrocławiu wystąpił je-
den ze studentów Erasmusa. Podczas 
drugiej prezentacji studenci mogli za-
poznać się z grupą wolontariuszy tzw. 
Wrocław 2.
W uroczystości oprócz studentów udział 

wzięli także koordynatorzy z wydzia-
łów. 
Po części oficjalnej w Oratorium Ma-
rianum na studentów czekał mały po-
częstunek kulinarny i duży duchowy w 

postaci występu grupy „Kalina”. Gru-
pa przedstawiła naszym zagranicz-
nym studentom część polskiej kultury 
w postaci tańców regionalnych.

(ESD)
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spotkania

Stypendyści programu Lane’a Kirklanda
S potkanie merytoryczno-

-integracyjne stypendystów 
programu Lane’a Kirklanda 
odbyło się na Uniwersytecie 
Wrocławskim w dniach 12-14 
marca.
Spotkanie rozpoczął oficjalnie 13 marca w
Oratorium Marianum prof. Krzysztof Na-
wotka, prorektor ds. badań naukowych i 
współpracy z zagranicą.
Uniwersytet Wrocławski od pięciu lat 
uczestniczy w Programie Lane’a Kirklan-
da. W Polsce program ten działa od 2000 
roku i od tego czasu wzięło w nim udział 
370 osób z Ukrainy, Białorusi i Rosji (z ob-
wodu kaliningradzkiego). 
Od dwóch lat program został poszerzo-
ny o uczestników z Gruzji, Mołdowy i 
Armenii. 
W programie oprócz naszego Uniwersy-
tetu uczestniczą również: Uniwersytet 
Jagielloński, Uniwersytet Warszawski, 
Uniwersytet im. Adama Mickiewicza w 
Poznaniu i Uniwersytet Marii Curie-Skło-
dowskiej w Lublinie. 
W bieżącym roku akademickim na uczel-
niach tych studiuje 48 stypendystów, 
głównie na naukach społecznych, admi-
nistracji biznesu, dziennikarstwie, prawie, 
administracji publicznej, ekonomii i za-
rządzaniu. 
Na Uniwersytecie Wrocławskim w tym 
roku przebywa ośmiu stypendystów: 
dwóch z Gruzji, trzech z Ukrainy, jeden z 
Mołdawii i dwóch z Białorusi. Czterech z 
nich studiuje na Wydziale Nauk Społecz-
nych, dwóch na dziennikarstwie na Wy-
dziale Filologicznym i dwóch na Wydziale 
Prawa, Administracji i Ekonomii.

W ciągu rocznego pobytu w Polsce wszy-
scy stypendyści spotykają się czterokrot-
nie na tzw. spotkaniach merytoryczno-
-integracyjnych. Celem tych spotkań jest 
umożliwienie studentom wymiany do-
świadczeń dotyczących zarówno realizo-
wanego programu naukowego, jak i życia 
codziennego w Polsce. Wymiana tych do-
świadczeń dokonuje się w ramach przy-
gotowanego programu merytorycznego 
i  turystyczno-kulturalnego. 
We Wrocławiu na część merytoryczną 
złożyła się wizyta w Zakładzie im. Osso-
lińskich i spotkanie z jego dyrektorem 
dr. Adolfem Juzwenką, który zapoznał 
stypendystów z historią Zakładu oraz 

zaproponował zwiedzenie wystawy 
<Katyń pamiętamy – „Synowie wolni’’>. 
Stypendyści wysłuchali również wykładu 
prof. Jana Miodka poświęconego kształ-
towaniu się języka polskiego na terenie 
Dolnego Śląska. Uczestnicy spotkania 
mieli także okazję do zwiedzenia Ratusza 
i spotkania z pracownikami biura „Teraz 
Wrocław’’, którzy przedstawili swoją dzia-
łalność związaną z promocją naszego 
miasta na terenie Ukrainy. Jednocześnie 
w związku z przypadającą 12 marca rocz-
nicą urodzin założyciela Fundacji stypen-
dyści przygotowali prezentację o życiu i 
działalności Lane’a Kirklanda. W progra-
mie był również czas na to, aby poszcze-
gólni stypendyści zapoznali kolegów z 
projektami swoich prac dyplomowych. 
Na część kulturalną złożył się spektakl w 
Teatrze Współczesnym „Amerykański blu-
es” oraz wieczór w Wojnowicach, na któ-
ry wrocławscy stypendyści przygotowali 
program artystyczny, rozpoczynający się 
wspólnym odtańczeniem poloneza. 

Urszula Broda
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Unikatowa specjalność z mikrobiologii

dydaktyka

W celu zwiększenia atrak-
cyjności studiów biolo-

gicznych, a tym samym liczby 
studentów na Wydziale Nauk 
Biologicznych Uniwersytetu 
Wrocławskiego, oraz uwzględ-
niając aktualne potrzeby mia-
sta Wrocławia i Regionu, de-
cyzją Rektora Uniwersytetu 
Wrocławskiego prof.  Leszka 
Pacholskiego (Zarządzenie 
nr 14/2008 z 8 lutego 2008 r.) 
utworzono w Instytucie Ge-
netyki i Mikrobiologii na Wy-
dziale Nauk Biologicznych 
Uniwersytetu Wrocławskiego 
specjalność z mikrobiologii na 
stacjonarnych studiach pierw-
szego stopnia na kierunku 
„biologia”.

W ramach tej specjalności na jednym 
roku studiów będzie się docelowo 
kształciło do 60 studentów. Jej powo-
łanie zwiększy wśród młodzieży atrak-
cyjność studiów biologicznych w Uni-
wersytecie Wrocławskim oraz pozwoli 
poszerzyć współpracę naukową z in-
nymi uczelniami (Akademia Medyczna 
we Wrocławiu, Uniwersytet Przyrodni-
czy we Wrocławiu, Politechnika Wro-
cławska), placówkami PAN (Instytut 
Immunologii i Terapii Doświadczalnej 
we Wrocławiu) oraz prywatną firmą 
zajmującą się diagnostyką molekular-
ną (Ogólnopolskie Centrum Genetyki 
REX Company), w której nasi studenci 
– magistranci specjalności mikrobiolo-
gicznej – częściowo wykonują prace dy-
plomowe. Jest to warunek konieczny do 
prawidłowego rozwoju Instytutu oraz 
osiągnięcia zamierzonych celów dydak-
tycznych i naukowych.  
Celem dydaktycznym utworzenia no-
wej specjalności jest wykształcenie i 
promowanie mikrobiologów w zakresie 
nowoczesnej diagnostyki molekularnej 
mikroorganizmów oraz w zakresie mo-
nitorowania środowiska. Są one ważne 
z punktu widzenia środowiskowej roli, 
jaką pełnią mikroorganizmy w przyro-
dzie, a tym samym w ochronie środo-
wiska człowieka. Dotychczasowe treści 
kształcenia na kierunkach biologiczno-
-biochemicznych są ukierunkowane 
na poziomy molekularne i gatunkowe 
organizmów. Programy studiów w nie-

wielkim zakresie umożliwiają nauczanie 
ekologii drobnoustrojów w kontekście 
ich skomplikowanych powiązań z wyż-
szymi organizmami – roślinami, zwie-
rzętami i człowiekiem. W naszym pro-
gramie dydaktycznym spełniamy nowe 
minimum programowe przewidziane 
dla kierunku „biologia”.
Planowane do osiągnięcia cele nauko-
we to innowacyjność i rozwój nowo-
czesnych badań na bazie mikrobiolo-
gii oraz genetyki. Będzie to możliwe 
przy współpracy z innymi placówkami 
naukowymi w kraju i za granicą oraz z 
przemysłem krajowym. Rolnictwo eko-
logiczne – przyjazne dla środowiska i 
człowieka – w przeciwieństwie do sto-
sowanych standardowo w uprawach 
chemicznych środków ochrony roślin, 
posługuje się jedynie dozwolonymi me-
todami biologicznymi. W tej dziedzinie 
Instytut Genetyki i Mikrobiologii UWr 
ma już dwudziestoletnią tradycję ba-
dań naukowych i dydaktycznej działal-
ności. Pod kątem przyszłej oferty mikro-
biologicznej w lutym ubiegłego roku 
utworzono w Instytucie nową jednost-
kę: Zakład Ekologii Drobnoustrojów i 
Ochrony Środowiska pod kierownic-
twem prof. Elżbiety Lonc. Pozwoli to na 
przygotowanie nowych przedmiotów 
podkreślających znaczenie drobno-
ustrojów chorobotwórczych przez ich 
biologicznych przenosicieli (wektory) 
w zmieniającym się dynamicznie środo-
wisku przyrodniczym. W planowanym 
nurcie badawczym i dydaktycznym 
Instytutu są też takie problemy, jak za-
grożenia mikrobiologiczne, parazytolo-
giczne, diagnostyka klasyczna i moleku-
larna oraz ochrona zdrowia człowieka i 
jego środowiska. 
Cieszy fakt, że nasi studenci i absolwenci 
w ramach studiów doktoranckich i pro-
gramu Sokrates-Erasmus osiągają duże 
sukcesy w kraju i za granicą. Świadczy 
to dobitnie o aktywnej współpracy kra-
jowej oraz międzynarodowej, dobrym 
programie dydaktycznym i wysokim 
poziomie kadry dydaktycznej Instytutu. 
W latach 2000–2007 Instytut otrzymał 
dodatkowe fundusze (ok. 2 mln zł) na 
realizację projektów naukowych w ra-
mach licznych grantów krajowych (KBN, 
MEN, UWr) zewnętrznych i wewnętrz-
nych oraz zagranicznych (5 PR UE). Od 
1997 roku w ramach Festiwalu Nauki 
prowadzone są również systematycznie 
zajęcia mające na celu popularyzację 
mikrobiologii, genetyki i ochrony śro-
dowiska. Cieszą się one dużym zainte-

resowaniem i są wysoko oceniane przez 
uczestników. Ponadto, należy podkre-
ślić prowadzenie przez nas od dwóch 
lat anglojęzycznej szkoły letniej dla stu-
dentów amerykańskich z Uniwersytetu 
Minnesota - Duluth. 
W przeszłości kilkakrotnie podejmowa-
no już próby powołania kierunku pod 
nazwą „mikrobiologia”, szczególnie od 
1974 roku, kiedy to z inicjatywy prof. Ta-
deusza M. Lachowicza powołano Insty-
tut Mikrobiologii. Główną przeszkodą 
w realizacji tego celu był brak specjali-
stów i samodzielnych pracowników. Ak-
tualnie Instytut Genetyki i Mikrobiologii 
dysponuje odpowiednią bazą lokalową 
i zapleczem technicznym oraz ma wy-
kształconą kadrę specjalistów (7 samo-
dzielnych pracowników i 14 adiunktów, 
w tym 5 przed habilitacją). Powołanie 
specjalności z mikrobiologii na Uniwer-
sytecie Wrocławskim jest zbieżne z ini-
cjatywą uznanych środowisk akademic-
kich, Uniwersytetu Łódzkiego i UMCS 
w Lublinie. Ważnym uzasadnieniem dla 
naszego wniosku było wydzielenie w 
obrębie nauk biologicznych samodziel-
nej dyscypliny „mikrobiologia” (Moni-
tor Polski nr 79 poz. 1120 ), co niestety 
nie znalazło odzwierciedlenia w spisie 
nazw kierunków. 
Utworzenie nowej specjalności nie ge-
neruje nadgodzin i dodatkowych kosz-
tów na Wydziale, pozwoli natomiast na 
wzrost liczby studentów na kierunku 
„biologia”, poszerzy ofertę dydaktyczną 
w zakresie studiów i dobrze przygotu-
je przyszłych absolwentów do podjęcia 
pracy zawodowej. Chciałbym zdecydo-
wanie pokreślić, że wszyscy nasi absol-
wenci znajdują zatrudnienie zarówno 
w kraju, jak i za granicą, co jest zgodne 
z intencją Deklaracji Bolońskiej. Jeśli 
zajdzie taka potrzeba i możliwość, to 
ta unikatowa w skali kraju specjalność 
będzie stanowić solidną podstawę do 
powołania kierunku „mikrobiologia”. 
Warunki rekrutacji na studia i liczbę 
przyjmowanych studentów na specjal-
ność z mikrobiologii określi Rada Wy-
działu Nauk Biologicznych. 
W imieniu Instytutu Genetyki i Mikro-
biologii serdecznie dziękuję Władzom 
Dziekańskim i Wysokiej Radzie Wydzia-
łu Nauk Biologicznych oraz Władzom 
Rektorskim Uniwersytetu Wrocławskie-
go, a szczególnie Jego Magnificencji, 
za poparcie oraz akceptację naszego 
wniosku.

Stanisław Ułaszewski
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relacje

Byłam w miejscu, gdzie rodzi się historia...
O d niedawna na mapie Eu-

ropy istnieje nowe pań-
stwo Kosowo zamieszkane w 
90 proc. przez kosowskich Al-
bańczyków. Na własne oczy, 17 
lutego, mogłam obserwować 
moment ogłoszenia niepodle-
głości przez tę już byłą prowin-
cję serbską, a następnie byłam 
świadkiem wydarzeń w całym 
Kosowie, w tym m.in. w kosow-
skiej Mitrowicy zamieszkanej 
przez Serbów sprzeciwiających 
się uznaniu nowych władz w 
Prisztinie.

Od ogłoszenia niepodległości część Ko-
sowa zamieszkana przez Albańczyków 
ogarnięta jest euforią uzewnętrzniającą 
się w okrzykach radości, manifestowaniu 
entuzjazmu i nieustannym świętowaniu. 
Albańczycy ciągle tłumnie w godzinach 
wieczornych wychodzą na ulice swojej 
stolicy, krzyczą, tańczą i śpiewają, jeżdżą 
samochodami i trąbią klaksonami, by w 
ten sposób okazywać swoją radość.

Kolejne państwa, w tym także Polska, 
uznają Kosowo jako nowego aktora na 
scenie międzynarodowej. Gdy Albańczycy 
wierzą w międzynarodową pomoc, nową 
europejską przyszłość i natychmiastowe 
polepszenie swojej sytuacji społecznej 
w niepodległej ojczyźnie, to Serbowie 
w Kosowie coraz mocniej okazują swój 
sprzeciw i niezadowolenie z ostatnich 
decyzji społeczności międzynarodowej. 
Codziennie o godz. 12.44 studenci z ko-

sowskiej Mitrowicy, czyli mieszkańcy 
północnej części Kosowa, wychodzą na 
ulicę, by zademonstrować swój sprzeciw 
wobec niepodległego państwa. „Nigdy 
nie zaakceptujemy władz w Prisztinie. Tu 
jest Serbia i na zawsze nią pozostanie” 
– mówią. Podczas ostatnich demonstracji 
manifestanci na znak sprzeciwu nie tylko 
spalili flagi: albańską, amerykańską i nie-

podległego Kosowa, lecz także UE. Sama 
Unia Europejska i jej nowa misja EULEX, 
mająca na celu wspieranie niepodległe-
go państwa kosowskiego, traktowana jest 
jako „persona non grata” w części Kosowa 
zamieszkiwanej głównie przez Serbów. 
Sprzeciwiając się istnieniu nowego pań-
stwa i tworzeniu oficjalnych granic pań-
stwowych, a w szczególności wytyczaniu 
północnej granicy kosowsko-serbskiej, 
Serbowie spalili dwa posterunki granicz-

ne, doprowadzając w ten sposób do kilku-
dniowej blokady przejść granicznych.
Jaka będzie przyszłość Kosowa, nie wia-
domo. Sytuacja społeczno-ekonomiczna 
jest katastrofalna, a społeczność albań-
ska bardziej liczy na pomoc międzyna-
rodową niż na własną aktwyność i zaan-
gażowanie. Nadal istnieje nierozwiązany 
problem albańsko-serbski. Nie wiadomo, 
jak demonstracje Serbów na północy Ko-
sowa wpłyną na bezpieczeństwo Serbów 
w enklawach w środkowej i południowej 
części tego państwa oraz na przyszłość 
samego Kosowa. Albańczycy nie ukrywa-
ją, iż w przyszłości chcieliby, by cały naród 
albański żył w jednym państwie będącym 
urzeczywistnieniem snu wielu pokoleń 
o „Wielkiej Albanii”. Unia Europejska stoi 
zatem przed wielkim zadaniem nie tyko 
wspierania i doradzania w tworzeniu in-
stytucji państwowych niepodległego Ko-
sowa, lecz także stabilizacji tego regionu. 

Patrycja Sokołowska


___________________
Autorka jest doktorantką prof. Romualda 
Gellesa w Instytucie Studiów Międzynarodo-
wych. W Kosowie spędziła dwa tygodnie. 

fo
t. 

Pa
tr

yc
ja

 S
o

ko
ło

w
sk

a

Demonstracja Serbów w kosowskiej Mitrowicy

Kosowscy Albańczycy świętujący niepodległość Kosowa

Autorka na granicy kosowsko-serbskiej podczas 
blokady przejścia granicznego Serbów w kosowskiej 

Mitrowicy
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dzwonię do dziennikarza i zapraszam go 
na rozmowę – deklarował Piechota.
Jestem gotowy do ringu
Pytaliśmy naszego gościa o autorytet 
etyczny dziennikarza. Wymienił red. 
Agnieszkę Czajkowską (Gazeta Wyborcza 
Wrocław) za otwartość na niezbyt medial-
ne problemy społeczne i kompetencję, 
red. Justynę Pochanke (TVN) za profesjo-
nalizm i konsekwencję oraz red. Janinę 
Paradowską (Polityka) za rzetelność i kom-
petencję. 
Nie obyło się bez polityki. Sławomir Pie-

chota, jak na posła przystało, opowiedział 
o tym, że PO nie popiera finansowania
partii politycznych z budżetu państwa.
Było też o nieocenionej pracy organizacji 
pozarządowych we Wrocławiu i o tym, 
jak cenne jest zbliżanie się ludzi mediów 
do tematów, które są ludzkie, a nie skan-
daliczne. O tym, że medialna zasada, iż w 
sporze urzędnik–obywatel winny musi 
być zawsze urzędnik, nie jest zasadą bez 
wyjątków. I o tym, że uprawianie efektyw-
nej polityki społecznej jest możliwe tylko 
we współpracy z dziennikarzami.
Patrząc na salę, Sławomir Piechota o zro-
zumienie tej ostatniej kwestii był wyraź-
nie spokojny.

Magdalena Matkowska

Ring medialny: poseł Sławomir Piechota 

debaty

N ie przyszedłem tylko po-
gadać

- Polityka nauczyła mnie takich dwóch 
prawd. Po pierwsze, że nie wystarczy mieć 
rację, trzeba przede wszystkich umieć tę 
rację przekazać. Po drugie, nie ważne, co 
mówią, ważne, co zostanie usłyszane. Jak 
zatem mówić, żeby to zostało usłyszane 
tak, jakbyśmy tego chcieli? Współpraco-
wać z dziennikarzami! – przekonywał po-
seł Sławomir Piechota, który jako pierw-
szy, 23 lutego, stanął w „Ringu medialnym” 
organizowanym przez Podyplomowe 
Studia Dziennikarstwa i Public Relations 
cyklu otwartych debat.
Jako pierwszego gościliśmy w tym roku 
właśnie Sławomira Piechotę, patrona spe-
cjalności „dziennikarstwo obywatelskie” 
realizowane w naszym Studium. Poseł 
Piechota jest radcą prawnym,  posłem 
Platformy Obywatelskiej; w Sejmie VI ka-
dencji m.in. przewodniczy Komisji Polityki 
Społecznej i Rodziny, jest wiceprzewod-
niczącym Parlamentarnego Zespołu ds. 
Współpracy z Organizacjami Pozarządo-
wymi. Od 1994 roku radny Rady Miejskiej 
Wrocławia, pełniący w samorządzie funk-
cje m.in. przewodniczącego Rady, prze-
wodniczącego Klubu Radnych PO-PiS 
oraz przewodniczącego Komisji Statuto-
wej. W latach 1999-2002 wiceprezydent 
Wrocławia ds. polityki społecznej. 
Jeżeli mamy do kogoś zaufanie, to pój-
dziemy z nim po chybocącej kładce
Poseł Piechota mówił, że zwłaszcza w 
polityce społecznej punktem wyjścia do 
rozwiązania trudnych spraw społecznych 
jest zaufanie. I to nie jest żaden slogan. 
Nie można bowiem z nikim współpraco-
wać, nie mając do niego elementarnego 
zaufania. Jeżeli mamy do kogoś zaufanie, 
to pójdziemy z nim po chybocącej kładce 
nad przepaścią. Obaj, polityk i dziennikarz, 
muszą być też przekonani, że warto iść tą 
kładką i wiedzieć, że – w przypadku jakich-
kolwiek zachwiań równowagi – ta druga 
osoba pomoże. Jeśli nie będzie zaufania, 
to jakakolwiek przeprawa nie ma sensu, 
choćby droga była najprostsza. 
Nie ma polityki społecznej bez dzienni-
karzy!
Prelegent, na prostych przykładach, udo-
wodnił nam, że nie ma dobrej polityki 
społecznej bez współpracy z mediami. 
Nie bez emocji opowiadał o likwidacji 
Domu Dziecka przy ul. Kieleckiej, który 
zainicjował w roku 2001. Doświadczenie 
i rozmowy m. in.  z mieszkańcami przytuł-
ków, zakładów karnych przekonały go o 
słuszności podjętej decyzji; o tym, że dom 

dziecka jest niemalże gwarancją przegra-
nej przyszłości, za wielkie państwowe pie-
niądze. 
Wrocławski program „Zamienię dom 
dziecka na dom rodzinny”, krytykowany 
przez niedoinformowanych dziennikarzy, 
stał się postrachem dla dzieci mieszkają-
cych w sierocińcach. Opinia publiczna, 
podburzana przez media, krytykowała 
poczynania Sławomira Piechoty. Likwida-
cję jednak udało się przeprowadzić, a po 
kilku miesiącach od zmiany, zaczęto rozu-
mieć sens rodzinnych domów dziecka. 

Ze łzami w oczach nasz gość, pokazując 
wycinki z gazet, opowiadał o tym, jak me-
dia oskarżały go o eksperymentowanie 
na dziecięcej krzywdzie, za co został no-
minowany do tytułu „Porażka roku”. Mówił 
o tym, jak wbrew posądzeniom o tajemni-
cze interesy z zagranicznymi inwestorami, 
podjął się likwidacji Zakładu Rehabilitacji 
Zawodowej Inwalidów przy ul. Wejhe-
rowskiej we Wrocławiu i dzięki swej kon-
sekwencji otworzył drogę do stworzenia 
jednej z najnowocześniejszych placówek 
edukacyjnych w Polsce.
Kontrapunktem do tych złych doświad-
czeń był przykład procesu prywatyzacji 
wrocławskich przychodni oraz akcja „Nie 
dawaj na ulicy”, dzięki której przez nagło-
śnienie sprawy przez media żebracy znik-
nęli z ulic Wrocławia. 
Zdaniem prelegenta, ludzie nie dzielą się 
na bogatych i biednych, mądrych i głu-
pich, ludzie dzielą się na ufnych optymi-
stów i nieufnych pesymistów.
- Zadaniem dobrego dziennikarza jest 
wspierać ten optymizm, wzbudzać zaufa-
nie do spraw ważnych, mimo że trudnych. 
Zawsze kiedy przeczytam jakiś ostry tekst, 

Zapraszamy
Red. Janina Paradowska, publicystka ty-
godnika „Polityka”, będzie gościem „Rin-
gu medialnego” 5 kwietnia, godz. 9.40, w 
sali Wielkiej Zachodniej Instytutu Dzien-
nikarstwa i Komunikacji Społecznej UWr, 
ul. Joliot-Curie15. Zapraszamy do debaty 
na temat: „Polityka w medialnej kreacji”.
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Czekam na państwa, nie na państwo, 
czyli Jarosław Duda w Ringu medialnym
K olejnym gościem naszych 

spotkań w Ringu medial-
nym był Jarosław Duda – samo-
rządowiec, poseł, senator i sekre-
tarz stanu w Ministerstwie Pracy 
i Polityki Społecznej. Opowiadał 
i zachęcał do dyskusji o zasadzie 
pomocniczości i społeczeństwie 
obywatelskim. Dyskusja była 
iście ringowa.

Nasz gość rozpoczął spotkanie od wyja-
śnienia, co to jest zasada pomocniczości. 
Ale nie była to skomplikowana definicja
ani cytat z aktu prawnego. Przytoczył 
proste i czytelne stwierdzenie swojego 
profesora z Katolickiego Uniwersytetu 
Lubelskiego: „Tak daleko państwo, jak to 
jest konieczne, i tak daleko społeczeń-
stwo, jak to jest możliwe”.
Społeczeństwo ograniczone w swobo-
dzie działania staje się bierne i sfrustro-
wane. I tak było w poprzednim systemie. 
W epoce realnego socjalizmu był oby-
watel i państwo. I nic pomiędzy. Żadnych 
struktur – samorządności, organizacji 
pozarządowych, wolnych związków za-
wodowych, które są tak istotne dla nor-
malnego rozwoju społeczeństwa.
Prelegent mówił, że należy wyelimino-
wać nadmiar państwa po to, aby wyzwo-
lić energię i ułatwić udział społeczeństwa 
w sprawowaniu władzy. W pluralizmie i 
konkurencji rodzą się tylko dobre roz-
wiązania, a organizacje pozarządowe 
muszą być partnerem dla administracji 
i muszą mieć równy dostęp do środków 
publicznych. Bardzo istotne jest również 
to, aby nie finansować struktur, ale aby
pieniądz szedł za klientem.
Mówiąc o konsekwencjach zasady po-
mocniczości, minister Duda wymienił 
dwie główne: ograniczenie roli admi-
nistracji oraz wspieranie i uzupełnianie 
aktywności społecznej. Przyznał, że jest 
przerażony tym, iż tyle lat po decentra-
lizacji państwa w ludziach wciąż istnieje 
tęsknota (i to nawet wśród organizacji 
pozarządowych) za tym, aby sprawy za-
łatwiać na poziomie ministerstw i urzę-
dów centralnych. A przesunięcie zadań 
i środków na poziom lokalny jest ko-
nieczne.
„Mam poczucie, że mówię do przekona-
nych” – właśnie tak nasz gość podsumo-
wał pierwszą część spotkania. Stwierdził 

jednak, że mimo to chce i nas, i siebie 
samego przekonać, iż warto powalczyć 
wspólnie o to, co jest już sprawdzone, 
wyzwalać w sobie aktywność, mieć pa-
sję i budować swoje miejsce na ziemi, 
a nie czekać na to, że państwo rozwiąże 
nasze problemy. 
- Nigdy nie było w stanie rozwiązać i nie 
rozwiąże, jeśli w relacji obywatel – wła-
dza centralna brakuje tego, co najważ-
niejsze, czyli struktur pośrednich – wy-
jaśniał Jarosław Duda. – To społeczności 
niższego rzędu: społeczności lokalne, 
organizacje pozarządowe znają lepiej 
problemy danego terenu. Dlatego wła-
dze centralne nie powinny ingerować 
w wewnętrzne sprawy mniejszych spo-
łeczności i pozbawiać je kompetencji, 
ale raczej wspierać je w razie potrzeby.
W Polsce jest prawie 65 tys. organizacji 
pozarządowych (ponad 55 tys. stowa-
rzyszeń i ponad 8 tys. fundacji). Czy to 
dużo? Niestety, na tle innych państw 
nasz kraj wypada dość słabo. Jest jesz-
cze wiele do zrobienia.
I tu pojawiły się pierwsze pytania i reak-
cje. Słuchacze dopytywali, w czym tkwi 
problem. Czy w małej liczbie organizacji, 
czy raczej w ich małej aktywności? 
- Wiele organizacji widnieje jedynie w 
rejestrach – mówił Jarosław Duda. Po-
wstały w przypływie entuzjazmu, ale 
zderzyły się z niemocą funkcjonowania, 
mało przejrzystym systemem wspiera-
nia ich działania, doraźnym, a nie dłu-
gofalowym finansowaniem oraz cen-
tralnym dostępem do środków. System 
działa w ten sposób, że 10 proc. organi-
zacji wykorzystuje 100 proc. środków. Są 
to swoiste monopole, które znają ścieżki 
dostępu i mają rozbudowane struktury. 
A co z 90 proc. organizacji? Problemem 
jest zły system. Wyjściem – lokalna dys-
trybucja pieniędzy. 
Mówiąc o zasadzie pomocniczości i tak 
istotnych na jej polu organizacjach po-
zarządowych, nie można nie wspomnieć 
o dość młodej, bo obowiązującej od 
kwietnia 2003 roku długo oczekiwanej 
ustawie o działalności pożytku publicz-
nego i wolontariacie. 
Na sali było wielu działaczy społecznych, 
którzy stykają się z jej zapisami w prakty-
ce. Były skargi na zbyt dużą biurokrację 
i skomplikowane procedury sprawoz-
dawczości, które zniechęcają, utrudniają 
działanie i sprawiają, że można się po-
czuć raczej jak potencjalny malwersant, 

nie zaś jako partner. Pytania dotyczyły 
poprawy warunków wolontariatu, w 
szczególności ubezpieczenia wolonta-
riuszy, a raczej jego braku. Minister Duda 
powiedział, że sprawy te są dla niego 
bardzo ważne i chce jak najszybciej dać 
poczucie bezpieczeństwa i ułatwić dzia-
łanie tym, którzy chcą działać. Zapewnił, 
że zmiany są przygotowywane, a pro-
jekt nowelizacji ustawy będzie poddany 
procedurze wysłuchania publicznego, 
tak aby osoby zainteresowane i prak-
tycy mogli wypowiedzieć się na temat 
propozycji zmian.
- Aktualnie zatrudnienie osób niepeł-
nosprawnych jest na poziomie 17–18 
proc. Chcę, aby na koniec tej kadencji 
było przynajmniej na poziomie 25 proc. 
i sukcesywnie rosło tak, żeby ta grupa 
społeczna miała możliwość pełnego 
uczestniczenia w życiu społecznym, a 
nie izolacji, stygmatyzacji i wykluczenia 
– deklarował Jarosław Duda.
Nasz gość mówił również o realizowa-
nym przez Ministerstwo Pracy i Polityki 
Społecznej programie 50+, zachęcają-
cym do zatrudniania osób po 50. roku 
życia, który sam zastosował w swoim 
ministerialnym sekretariacie i – jak po-
wiedział – jest z efektów bardzo zado-
wolony.
Polemika o sytuacji w kraju – bezrobo-
ciu, niskich zarobkach, systemie rent i 
emerytur – szybko i burzliwie się rozwi-
jała. Po zakończonym ringu rozmowy z 
naszym gościem były kontynuowane w 
kuluarach. Dzięki zaangażowaniu Mał-
gorzaty Orzechowskiej, Magdaleny Ryn-
kowskiej, Małgorzaty Pawlak i Magda-
leny Tonak ze specjalności PR naszego 
Studium oraz uprzejmości sponsorów 
(firm: P&J Happy Day, Clarena, Ales i dru-
karni Inter-Card) trwały one w przyjem-
nym, wiosennym entourage’u.

Marta Marciniak
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rocznice

Tamten marzec
W styczniu 1999 roku Ewa 

Kłapcińska z Archiwum 
Uniwersytetu Wrocławskiego 
w aktach studenckich znala-
zła „Kronikę zajść w środowi-
sku akademickim Uniwersytetu 
Wrocławskiego w marcu 1968 
roku ze szczególnym uwzględ-
nieniem propagandy wizualnej”. 
Kto tę „kronikę” spisał, kto ukrył 
w jednej z tysięcy studenckich 
teczek – nie wiadomo.

Znalezisko składa się z odręcznych notatek 
i maszynopisu, w którym autor część zapi-
sków uporządkował. Dziś może bawić język 
anonimowego kronikarza – mieszanina 
urzędniczej nowomowy i języka partyjnej 
propagandy – ale styl „kroniki” też jest świa-
dectwem tamtej epoki. 

Przypomnijmy: 

8 marca 1968 r. studenci Uniwersytetu War-
szawskiego zwołali wiec w obronie relego-
wanych kolegów – Adama Michnika i Hen-
ryka Szlajfera,  których  wydalono z uczelni 
za udział w proteście przeciwko zdjęciu 
„Dziadów” ze sceny Teatru Narodowego. 
Milicja brutalnie pobiła i aresztowała kilku-
dziesięciu uczestników wiecu.
Władze PRL-u rozpętały antyinteligencką i 
antyżydowską nagonkę. Żydzi w ówczesnej 
nowomowie zwani byli syjonistami. Aktyw 
partyjny niemal w każdej instytucji poszu-
kiwał syjonistów, aby z nich oczyścić zdro-
wy trzon załogi. Czystka objęła też uczelnie. 
Tysiące polskich obywateli opuściło kraj. 
Do Wrocławia wiadomość o wypadkach na 
Uniwersytecie Warszawskim dotarła tego 
samego dnia. Swoją „Kronikę zajść” Anonim 
rozpoczyna bezosobowym meldunkiem 
z 8 marca 1968 roku: „Około 21 otrzymano 
telefon od tow. A[...] z KW [Komitetu Wo-
jewódzkiego Polskiej Zjednoczonej Partii 
Robotniczej] informujący o zajściach w 
Warszawie.”
 
9 marca, sobota
„Zwrócono szczególną uwagę na nastroje 
w DS [domach studenckich]. Tow. S [...]. za 
pomocą aparatu urzędniczego i kierownic-
twa DS badała nastroje wśród studentów”.
 
10 marca, niedziela
„Zaczynają pojawiać się pierwsze ulotki 
nawołujące do solidarności ze studentami 
z Warszawy. W tym dniu oraz następnych 
dniach (do momentu ogłoszenia wiecu 

okupacyjnego, tj. do dnia 14.03) wywieszo-
no na gmachach dydaktycznych i w DS na-
stępujące krótkie hasła”. Tu pracowity Ano-
nim podaje 14 haseł. Wśród nich: „Nie wart 
będziesz funta kłaków, gdy nie poprzesz 
warszawiaków”; „Zamiast walczyć z Wiet-
namem, bij się z własnym chamem”; „Tylko 
szmata nie popiera warszawiaka”; „Prasa 
kłamie”.
„Najwięcej haseł – kontynuuje Anonim –za-
uważono w DS: Parawanowiec, XX-latka, 
Plac Teatralny, Pocztowa”.
Andrzej Dąbrowski, wówczas student ma-
tematyki, tak wspominał początek wro-
cławskiego Marca: - Dla mnie wszystko 
zaczęło się od gazet, od płonących gazet 
lecących z okien hotelu asystenta. Miesz-
kałem w świeżo oddanym „Parawanowcu”. 
Wracam wieczorem, było  już ciemno, i wi-
dzę, że ludzie wyrzucają przez okna jakieś 
płonące płachty papieru. Dolatuje mnie 
okrzyk: Prasa kłamie!
 
11 marca, poniedziałek
„Ukazują się ulotki nawołujące do organizo-
wania wiecu. Od rana w Komitecie grupuje  
się  aktyw  partyjny – studencki i pracowni-
czy. O godzinie 12 odbywa się uprzednio 
zaplanowana narada grupowych studenc-
kich grup partyjnych”.
Na owej naradzie postanowiono, że „to-
warzysze” pójdą do domów studenckich i 
przeprowadzą tam „zebrania informacyjne”. 
Jaka była atmosfera tych spotkań? Anonim 
relacjonuje:
„Dyskusja odbiegała od zagadnień związa-
nych z wydarzeniami w Warszawie, studenci 
poruszali szerszą problematykę. Zarzucano 
kłam wiadomościom prasowym dotyczą-
cym ilustracji faktów w czasie wydarzeń na 
UW [Uniwersytecie Warszawskim]. Wysu-
wano postulat reprezentacji studentów w 
senacie, immunitetu studenckiego itp”.

12 marca, wtorek 
„Nasila się atmosfera wiecowania”.
O godz. 15.00 zbiera się na uniwersytecie 
konferencja sprawozdawczo-programowa 
Rady Uczelnianej Zrzeszenia Studentów 
Polskich, o 16.00 wiec w Auli Leopoldyń-
skiej.
Anonim: „Burzliwa dyskusja. W dyskusji 
udział biorą towarzysze partyjni – pracow-
nicy oraz bezpartyjni – usiłujący opanować 
wrzenie. Uchwalono rezolucję. Stanowi ona 
rozbudowanie rezolucji podjętej na kon-
ferencji ZSP. Domaga się uwolnienia aresz-
towanych w Warszawie, ukarania winnych 
brutalnego potraktowania studentów w 
Warszawie, opublikowania tej rezolucji w 
prasie. Rezolucja ta liczyła 10 punktów. 

Po wiecu, w którym uczestniczył Rektor 
[prof. Alfred Jahn], studenci rozeszli się do 
domów”.
Dodajmy, tego dnia spotkanie ze studenta-
mi zwołał rektor politechniki. Audytorium 
wygwizdało prorektora, krytykującego pro-
test studentów warszawskich. Wygwizdało 
też podsunięty przez władze uczelni pro-
jekt rezolucji. 
 
13 marca, środa 
„Ulotki. Narasta napięcie [...]. Ustnie podają  
informacje, że jutro o godzinie 16 odbędzie 
się wiec koło gmachu politechniki obok 
pomnika profesorów wymordowanych we 
Lwowie. Po wiecu studenci mają przejść uli-
cami na uniwersytet, gdzie na godzinę 18 
został proklamowany wiec przez studen-
tów [...] Wieczorem (23 godzina) przyłapa-
no w RU ZSP piszących ulotki”.
„Przyłapani” to studenci matematyki Bralek 
Zeichner i Mietek Rozenstrauch. Wspaniale 
pasowali władzom do marcowego scena-
riusza jako „syjonistyczni wichrzyciele”. Już    
nazajutrz w „Wieczorze Wrocławia” zostaje 
opublikowany stosowny artykuł, w któ-
rym są wymienieni z nazwisk jako autorzy 
„wrogich haseł i ulotek szkalujących władze 
państwowe i partyjne”.
Zimą 1969 roku wrocławski sąd skaże ich 
na 10 miesięcy więzienia „za sporządzanie 
i rozpowszechnianie pism zawierających 
fałszywe wiadomości o stosunkach spo-
łeczno-politycznych w Polsce, mogące wy-
wołać niepokój publiczny”.
Branley Zeichner wyjedzie do Izraela. Dziś 
pracuje na Uniwersytecie Hebrajskim w Je-
rozolimie. Mieczysław Rozenstrauch skoń-
czy studia na swoim wydziale. Mieszka we 
Wrocławiu.
 
14 marca, czwartek
Pochód, który wyruszył spod pomnika Pro-
fesorów Lwowskich, zostaje rozbity przez 
milicję na Podwalu. W gmachu głównym 
Uniwersytetu zebrało się około 2 tysięcy 
studentów.
Anonim notuje: „Przed godziną 14 na te-
renie uniwersytetu zaczęła gromadzić się 
młodzież studencka. Wielu z nich miało 
przygotowane transparenty. O godzi-
nie 14 rozpoczyna się wiec. Udział w nim 
bierze cały senat. Po blisko 3 godzinnej 
dyskusji uchwalono rezolucję oraz prokla-
mowano 48 godzinny wiec okupacyjny”. 
„[...]Rozpoczyna się okres silnej propagan-
dy wizualnej”.
Anonim spisuje ponad 20 haseł, m.in.: „Ko-
ledzy! Klasa robotnicza jest z nami”; „ZMS i 
Partia robią krecią robotę”; „Prasa nie skłóci 
studentów z robotnikami”; „Żądamy wol-
ności wypowiedzi i po wypowiedzi”.
Z „Kroniki” dowiadujemy się, że hasła na 
Uniwersytecie ocenzurowano: 
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rocznice

„Po proklamacji strajku okupacyjnego zo-
stał powołany komitet. Komitet ten przyjął 
też rolę porządkową. W komitecie tym było 
kilku członków partii, oddelegowanych 
tam z konkretnymi zadaniami partyjnymi. 
Przeprowadzono kontrolę wyżej wymie-
nionych haseł. Wszystkie hasła antypartyj-
ne i antyustrojowe zostały zdjęte”.

15 marca, piątek
„Studenci wiecują. Narasta atmosfera nie-
pokoju i obaw przed interwencją MO [Mi-
licji Obywatelskiej]. [...] Około godziny 16 
odbywa się wiec, na którym rektor ogłasza 
wiec za legalny i prosi młodzież o szybsze 
opuszczenie uniwersytetu. [...] Około godzi-
ny 17–18 interwencja MO–ZOM. Używali 
pałek po – uprzednich bezskutecznych 

apelach o rozejście się publiczności spod 
uniwersytetu”. Ta publiczność to sympaty-
zujący ze studentami wrocławianie.
Eugeniusz Porada, wówczas student mate-
matyki: 
- Z okien gmachu widać służby porząd-
kowe Moczara [wtedy minister spaw we-
wnętrznych]. Do środka nie wchodzą. Rek-
tor Jahn wchodzi na  mównicę i płacze, że 
musi zdelegalizować ten strajk i ten wiec. W 
czasie tej delegalizacji boimy się, że zaczną 
nas pałować.
Andrzej Dąbrowski:
- Podobno rektorowi Jahnowi stawiano ul-
timatum. Straszono pobiciem studentów. 
W wystąpieniu początkowo namawiał do 
przerwania strajku, ale wobec zdecydowa-
nej woli obecnych, aby strajk kontynuować, 
podjął decyzję: on wyjdzie z gmachu jako 
ostatni. 

O godz.15.30 w trybie nadzwyczajnym ze-
brała się Rada Wydziału Matematyki, Fizy-
ki i Chemii. Obecnych było 19 z 30 stałych 
członków. Zaproszono także wszystkich 
obecnych adiunktów i asystentów. Jedno-
głośnie przyjęto uchwałę – najodważniej-
sze i najbardziej jednoznaczne stanowisko 
uczonych wrocławskich w tym okresie. 
Rada postanawia (cytuję z oryginału): 
„– wyrazić ubolewanie, że zbyt późne, nie-
kompletne i tendencyjne informacje w 
prasie, radiu i telewizji o genezie, przebiegu 
i charakterze wydarzeń na wyższych uczel-
niach w Polsce przyczyniły się do wzburze-
nia i nieufności młodzieży akademickiej,
– zaprotestować przeciwko próbom wy-
wołania nastroju wrogości do studentów 
wśród robotników,

– potępić brutalne metody stosowane 
wobec studentów przez milicje w różnych 
ośrodkach akademickich,
– potępić wszystkie przejawy działalności 
antysemickiej,
– wyrazić zaniepokojenie atakami na pra-
cowników nauki i ludzi pióra, cieszących się 
ogólnym uznaniem i szacunkiem,
– poprzeć żądania młodzieży domagającej 
się rzetelnej i wszechstronnej informacji o 
wydarzeniach w kraju i na świecie”.
A ponadto: „Rada Wydziału wyraża najwyż-
sze uznanie Jego Magnificencji Rektorowi
Uniwersytetu Alfredowi Jahnowi za od-
ważne i pełne poczucia odpowiedzialności 
postępowanie w chwilach bardzo trudnych 
dla naszego Uniwersytetu”.
Podpisał dziekan prof. Jan Rzewuski, fizyk.
Anonim: „Uchwała ta była przepisywana 
w setkach egzemplarzy przez studentów 

tego wydziału w sali Balcera przez całą noc. 
Następnego dnia była ona kolportowana 
po całym mieście”.
„Rektor wezwał wszystkich pracowników 
naukowych, którzy przebywali na terenie  
uniwersytetu do senatu [do Sali Senatu]. 
Na zebraniu postanowiono zabezpieczyć 
wszystkie bramy. Przy bramach mają stać 
pracownicy naukowi. Każdego studenta 
wypuszczać, żadnego nie wpuszczać. Przy 
bramach dyżur całonocny. Na terenie uni-
wersytetu pozostało około 1200 studentów. 
Jutro od rana (godz. 5.30) mają opuszczać 
uniwersytet. Kolejność: WNPrzyr., Filozofia i
historia, Filologia, Mat.Fiz.Chem. i jako ostat-
nie Prawo”.
Andrzej Dąbrowski:
- Tej nocy na schodach przy Sali Logchamps 
na zmianę nasłuchiwaliśmy, czy nie dobijają  
się do drzwi. Za tymi drzwiami, pod przejaz-
dem na most Uniwersytecki stały poste-
runki władzy. Uniwersytet był odcięty od 
miasta.

16 marca, sobota
„Wielu pracowników naukowych nocowa-
ło na poszczególnych wydziałach. Agita-
cję rozpoczęto jeszcze przed godziną 6. W 
wyniku tej agitacji bardzo dużo studentów 
opuściło Uniwersytet. Pozostało 500–600 
studentów. Zebrali się w Auli Leopoldina[...] 
Podjęto uchwałę końcową o rozwiązaniu 
wiecu okupacyjnego”.
Wychodzących z gmachu studentów rek-
tor Jahn żegnał uściskiem dłoni.
Eugeniusz Porada:
- Trzeciego dnia wychodzimy. Ktoś mówi, 
żebym nie był wariat i ubrał się cieplej. Rze-
czywiście jest dość zimno.
- Tej wiosny dowiaduję się ze zdumieniem, 
że moi koledzy i ich rodzice, moi profesoro-
wie i ich resorty, moje książki i ich autorzy, 
moi rodacy i ich prowodyrzy – to wszystko 
jest żydowskie.
Anonim: „Na mieście i w budynkach dy-
daktycznych oraz DS pojawiają się ulotki: 
Do mieszkańców Wrocławia! My studenci 
Uniwersytetu Wrocławskiego kończąc 48-
-godzinny wiec protestacyjny pragniemy 
was poinformować, że nie uważamy naszej 
sprawy za skończoną. Nigdy nie zapomni-
my poparcia udzielonego nam przez Was. 
Dziękujemy”.

Kalendarium sporządziła
Małgorzata Porada-Labuda


___________________

Wykorzystałam fragmenty rozmowy własnej z 
Andrzejem Dąbrowskim sprzed dwudziestu lat, 
zapisy z dziennika Eugeniusza Porady oraz do-
kumenty z Archiwum UWr, za których wskazanie 
dziękuję pani Ewie Kłapcińskiej.
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Białe czapki – symbol wrocławskich wydarzeń marcowych 1968 roku – zainicjowane przez studentów V roku 
Wydziału Prawa Uniwersytetu Wrocławskiego
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akcje charytatywne

Wizy ta w Bezdanach/Bezdonys
D rugim etapem świątecz-

nej akcji „Podaruj książkę 
polskiemu dziecku na Kresach” 
był wyjazd na Litwę do Bezdań-
skiej Szkoły Średniej im. Juliu-
sza Słowackiego w rejonie wi-
leńskim. 

Patronat nad akcją charytatywną objęli 
JM Rektor Uniwersytetu Wrocławskiego 
prof. Leszek Pacholski i dziekan Wydzia-
łu Prawa, Administracji i Ekonomii UWr 
prof. Marek Bojarski. Koordynatorami 
na Wydziale PAiE byli dr hab. Maciej 
Marszał i mgr Tadeusz Juchniewicz. Po 
naszym powrocie ze Stanisławowa na 
Ukrainie (relacja z wizyty ukazała się w 
poprzednim numerze PU) przystąpili-
śmy do organizowania wyjazdu z dara-
mi na Litwę. 
Dzięki ofiarności studentów i pracow-
ników Uniwersytetu Wrocławskiego 
udało się zebrać kilkaset książek (m.in. 
encyklopedie, słowniki, leksykony)  i 
czasopism (przede wszystkim o sztuce 
i literaturze), a także sprzęt sportowy i 
materiały multimedialne. 
Po kilkunastogodzinnej podróży dotar-
liśmy do szkoły w Bezdanach  8 marca 
2008 r. Oprócz polskiej szkoły, w mia-
steczku znajdują się dwie litewskie: 
podstawowa samorządowa „Saulete-
kio” i średnia powiatowa mieszczące się 
w drewnianym budynku, który został 
zbudowany w 1937 r. ku czci Marszałka 
Józefa Piłsudskiego w ramach akcji „100 
szkół dla województwa wileńskiego”. 
Polska szkoła znajduje się nieopodal w 
murowanym budynku z 1969 roku. W 
tym roku szkoła będzie obchodziła dzie-
sięciolecie otrzymania statusu szkoły 
średniej. 

W szkole pracuje 25 nauczycieli kształ-
cących 130 uczniów w wieku od 7 do 18 
lat. Młodzież kształci się w języku ojczy-
stym, języku litewskim – państwowym. 
Nauczany jest także język angielski, ro-
syjski i niemiecki. Szkołą kieruje dyrek-
tor Wiesława Wojnicz. W jednej z klas 
urządzono kącik muzealny, do którego 

uczniowie i mieszkańcy miasteczka do-
starczyli różne przedmioty codzienne-
go użytku z XIX i XX wieku.
Szkoła posiada małą bibliotekę, pracow-
nię internetową i malutką stołówkę. Nie-

stety – brakuje sali gimnastycznej. Jak 
zapewniała Wiesława Wojnicz – wkrót-
ce rozpocznie się budowa sali. Po zwie-
dzeniu szkoły uczniowie zaprosili wro-
cławską delegację do szkolnej świetlicy, 
gdzie mogliśmy wysłuchać koncertu 
tria gitarowego i duetu uczennic śpie-

wających piosenki polskie i litewskie.
Szkoła ma bardzo interesującą stronę 
internetową. Nauczyciele zapraszają do 
jej obejrzenia: http://www.slovackio.vil-
niausr.lm.lt

Bezdany znajdują się w pobliżu Niemen-
czyna, 25 km od Wilna. Są słynne z akcji 
przeprowadzonej przez Organizację 
Bojową PPS, dowodzonej przez Józefa 
Piłsudskiego 26 września 1908 r. Stacja 
kolejowa istniejąca do dzisiaj, miesz-
cząca się na linii Wilno–Petersburg, była 
miejscem, w którym grupa 19 bojowców 
zaatakowała carski pociąg pocztowy, 
zdobywając 200 tys. rubli, które zostały 
później wykorzystane na prowadzenie 
działalności niepodległościowej.
Grono pedagogiczne i uczniowie Bez-
dańskiej Szkoły Średniej serdecznie 
zapraszają studentów i pracowników 
z Uniwersytetu Wrocławskiego do od-
wiedzin w Bezdanach.

Tadeusz Juchniewicz
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Sala z kącikiem muzealnym 

Przed wejściem do szkoły, pierwsza od prawej 
dyrektor Wiesława Wojnicz 

Młode wokalistki

Trio gitarowe przygotowało krótki koncert 
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gremia

Z obrad Senatu Uniwersytetu Wrocławskiego
Obradom Senatu przewodniczył Rektor prof. 
Leszek Pacholski.
Senat mianował
 dr. hab. Włodzimierza Gromskiego na 

stanowisko profesora nadzwyczajnego na 
czas nieokreślony od 1 marca 2008 r. w 
Katedrze Teorii i Filozofii Prawa,na Wydziale
Prawa, Administracji i Ekonomii

Senat wszczął postępowanie o nadanie 
tytułu doktora honoris causa UWr
 prof. Waldemarowi Kozuschkowi na wnio-

sek Rady Wydziału Nauk Historycznych i 
Pedagogicznych UWr

 prof. Lotharowi Knoppowi na wniosek Rady 
Wydziału Prawa, Administracji i Ekonomii 
UWr

Senat
 uzupełnił skład Uczelnianej Komisji Wybor-

czej na kadencję 2008-2012 o przedstawi-
ciela Związku Zawodowego Nauczycieli 
Akademickich Uniwersytetu Wrocławskie-
go dr. Bartosza Bolechowa

Senat
 przyjął opinię prof. Jana Kołaczkiewicza 

z Instytutu Fizyki Doświadczalnej UWr o 
zasługach  i dorobku prof. Ernsta Bauera, 
kandydata do tytułu doktora honoris causa 
Uniwersytetu  Marii Curie-Skłodowskiej w 
Lublinie

 zaopiniował pozytywnie realizację zadania 
polegającego na przyjmowaniu studen-
tów zagranicznych na intensywny Letni 
Kurs Języka Polskiego i Kultury Polskiej 

dla Cudzoziemców organizowany przez 
Szkołę Języka Polskiego i Kultury dla Cu-
dzoziemców Uniwersytetu Wrocławskiego, 
a także podobnych zadań zlecanych przez 
ministra właściwego do spraw  szkolnictwa 
wyższego.

Senat
 wprowadził zmiany do uchwały nr 95/2007 

Senatu UWr z 27 czerwca 2007 r. w sprawie 
określenia zasad i trybu rekrutacji na I rok 
studiów w roku akademickim 2008/2009 
(p. BIP – wewnętrzne akty normatywne 
– uchwały Senatu)

Senat
 uchwalił zasady rekrutacji na studia dok-

toranckie w Uniwersytecie Wrocławskim 
w roku akademickim 2008/2009 (p. BIP 
– wewnętrzne akty normatywne – uchwały 
Senatu)

Senat
 utworzył Podyplomowe Studia Pedago-

giczne w zakresie Wczesnej Interwencji 
i Wspomagania Rozwoju Dzieci Zagro-
żonych Niepełnosprawnością i Niepeł-
nosprawnych, na Wydziale Nauk Histo-
rycznych i Pedagogicznych, od semestru 
letniego roku akademickiego 2007/2008

Senat
 zlikwidował Międzywydziałowe Studia 

Indywidualne o profilu matematyczno-
-przyrodniczym

Senat
 utworzył Międzywydziałowe Studium 

Ochrony Środowiska, na wniosek Rady 

Wydziału Nauk o Ziemi i Kształtowania 
Środowiska oraz Rady Wydziału Nauk 
Biologicznych po przekształceniu z dniem 
1 września 2008 r. Wydziałowego Studium 
Ochrony Środowiska. Szczegółowe zasady 
organizacji Studium określi Rektor w regu-
laminie organizacyjnym, który przedstawi 
do uchwalenia Senatowi po zaopiniowaniu 
przez Radę Programową Międzywydziało-
wego Studium Ochrony Środowiska


Komunikaty
 Rektor Uniwersytetu Wrocławskiego pod-

pisał z ChemiParkiem Technologicznym 
w Brzegu Dolnym umowę o współpracy. 
ChemiPark – spółka w Brzegu Dolnym 
została utworzona w czerwcu 2007 r. Ma 
stanowić centrum rozwoju naukowego 
i przemysłowego z zakresu przemysłu 
chemicznego na terenie Dolnego Śląska. 
Przewidziane są również tereny inwesty-
cyjne i organizacja inkubatora przedsię-
biorczości. Docelowy kształt planowany 
jest na 2009 r.

 11 lutego zostało podpisane porozumie-
nie dot. kontynuacji wsparcia Centrum 
Studiów Niemieckich i Europejskich im. 
Willy’ego Brandta na Uniwersytecie Wro-
cławskim, zawarte między Uniwersytetem 
Wrocławskim, reprezentowanym przez 
Rektora prof. Leszka Pacholskiego, i Nie-
miecką Centralą Wymiany Akademickiej 
(DAAD), którą reprezentował Prezydent 
prof. Stefan Hormuth.

UCHWAŁA Nr 13/2008
Senatu Uniwersytetu Wrocławskiego

z dnia 30 stycznia 2008 r. 
w sprawie wprowadzenia zmian do Sta-

tutu Uniwersytetu Wrocławskiego

Na podstawie art. 56 ust. 1 ustawy z dnia 27 
lipca 2005 r. Prawo o szkolnictwie wyższym
(Dz.U. Nr 164, poz. 1365 z późn. zm.) Senat 
większością ponad dwóch trzecich głosów 
swojego składu i po zapoznaniu się z opi-
nią związków zawodowych działających w 
Uczelni postanawia, że:

§ 1
Wprowadza się poniższe zmiany do Statu-
tu Uniwersytetu Wrocławskiego uchwa-
lonego w dniu 5 lipca 2006 r. (Uchwała Nr 
114/2006):
1. w § 24 w pkt 3 skreśla się słowa: „realizo-
wanie uchwał rady instytutu” i nadaje się 
mu nowe brzmienie: „przekazywanie dzie-
kanowi wniosków i opinii rady instytutu 
oraz referowanie ich na posiedzeniu rady 
wydziału”;
2. w § 28:

a) początek ust. 2 otrzymuje nowe brzmie-
nie: „Rada instytutu, oprócz uprawnień wy-
nikających z odrębnych przepisów, posiada 
uprawnienia opiniodawcze i doradcze, w 
szczególności w zakresie:”;
b) w ust. 3 po słowie: „zasady” dopisuje się: 
„i tryb”;
3. w § 34:
a) początek ust. 3 otrzymuje nowe brzmie-
nie: „Rada katedry posiada uprawnienia
opiniodawcze i doradcze, w szczególności 
w zakresie:”;
b) w ust. 4 po słowie: „zasady” dopisuje się: 
„i tryb”;
4. w § 48 w ust. 2 dopisuje się pkt 7 w 
brzmieniu: „wybór biegłych rewidentów 
do
przeprowadzenia badania rocznego spra-
wozdania finansowego Uczelni.”;
5. w § 73 w ust. 3 po słowach: „Rektor 
uprawniony jest do zatwierdzania zmiany 
rocznego planu rzeczowo-finansowego,”
dopisuje się: „wyłącznie w zakresie”;
6. w § 83 na końcu dopisuje się zdanie w 
brzmieniu: „Ocena dorobku dydaktyczne-
go nie jest dokonywana w przypadku za-
trudniania pracowników naukowych.”;

7. w § 84:
a) ust. 3 zmienia brzmienie na: „Na stano-
wisku profesora, z zastrzeżeniem § 87 ust. 
3 i § 93 ust. 3, zatrudnia Rektor za zgodą 
Senatu.”;
b) dotychczasowy ust. 4 staje się ust. 5; 
nowy ust. 4 otrzymuje brzmienie: „Na sta-
nowisku docenta Rektor może zatrudnić na 
wniosek dziekana, po zasięgnięciu opinii 
Senatu i rady wydziału, osobę zatrudnioną 
w Uczelni posiadającą stopień naukowy 
doktora, która ma szczególne osiągnięcia 
organizacyjne i dydaktyczne. Na stanowi-
sko docenta nie ogłasza się konkursu.”;
c) dotychczasowy ust. 5 staje się ust. 6;
d) dotychczasowy ust. 6 staje się ust. 7;
8. dotychczasowy § 85 staje się § 86 i otrzy-
muje brzmienie: „Wymogi kwalifikacyjne
oraz tryb awansowania bibliotekarzy dy-
plomowanych oraz dyplomowanych pra-
cowników dokumentacji i  informacji na-
ukowej regulują odrębne przepisy.”;
9. dotychczasowy § 86 staje się § 85;
10. w § 87 dodaje się ust. 3 w brzmieniu: „Na 
stanowisku profesora wizytującego zatrud-
nia Rektor.”;
11. dotychczasowy § 88 staje się § 101a i 

27 lutego 2008 r.
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otrzymuje brzmienie: „Konkurs na stano-
wisko kierownicze w jednostkach poza-
wydziałowych ogłasza Rektor i powołuje 
komisję konkursową. W uzasadnionych 
przypadkach Rektor może odstąpić od 
ogłoszenia konkursu.”; natomiast nowy § 
88 otrzymuje brzmienie: „Na stanowisko 
profesora wizytującego nie ogłasza się kon-
kursu.”;
12. dotychczasowy § 89 staje się § 83b i 
drugie zdanie otrzymuje brzmienie: „Umo-
wę podpisuje Rektor lub Kanclerz z jego 
upoważnienia.”;
13. dotychczasowy § 90 staje się § 83a i 
otrzymuje brzmienie: „Nawiązanie sto-
sunku pracy z nauczycielem akademickim 
następuje na podstawie mianowania albo 
umowy o pracę, na czas określony lub nie-
określony.”;
14. w § 91:
a) w ust. 1 po słowach: „Pierwsze mianowa-
nie” dopisuje się: „w Uczelni”;
b) w ust. 2 wykreśla się słowa: „z wyłącze-
niem stanowiska profesora wizytującego 
oraz docenta – w przypadku innej osoby 
zatrudnionej w Uczelni”;
15. dotychczasowy § 92 staje się § 92 ust. 1 
i otrzymuje brzmienie: „Na podstawie mia-
nowania zatrudnia się profesorów posiada-
jących tytuł naukowy lub stopień naukowy 
doktora  habilitowanego. Dla pracowników 
mianowanych Uczelnia jest podstawowym 
miejscem pracy w rozumieniu Ustawy.”;
16. w § 93 dodaje się ust. 3 i 4 w brzmieniu:
„3. Umowy o pracę z nauczycielami akade-
mickimi, którzy mają być zatrudnieni w celu 
realizacji projektów badawczych finanso-
wanych ze środków pozabudżetowych, za-
wiera Rektor lub upoważniona przez niego 
osoba.
4. Do umów, o których mowa w ust. 3, nie 

stosuje się przepisów Statutu dotyczących
obowiązku przeprowadzania konkursu.”;
17. dotychczasowy § 94 staje się § 92b i 
otrzymuje brzmienie: „Rozwiązanie sto-
sunku pracy z mianowanym nauczycielem 
akademickim w trybie art. 125 Ustawy na-
stępuje na mocy decyzji Rektora po uzy-
skaniu zgody właściwej rady wydziału. W 
przypadku pracownika jednostki organi-
zacyjnej niewchodzącej w skład wydziału 
rozwiązanie stosunku pracy następuje po 
uzyskaniu zgody Senatu.”;
18. dotychczasowy § 96 ust. 1 staje się § 92 
ust. 2 i zmienia brzmienie na: „Mianowanie 
na stanowisko profesora zwyczajnego lub 
profesora nadzwyczajnego następuje na 
czas nieokreślony, w drodze decyzji Rekto-
ra powziętej po uzyskaniu zgody Senatu.”;
19. dotychczasowy § 96 ust.2 staje się § 92c 
i po słowach „o których mowa w” dopisuje 
się „§ 92 ust. 1”;
20. dotychczasowy § 96 ust. 3 staje się § 
88a;
21. dotychczasowy § 100 zostaje prze-
niesiony jako § 84 ust. 3 i zmienia swoje 
brzmienie na: „Na stanowisku profesora, 
z zastrzeżeniem § 87 ust. 3 i § 93 ust. 3, za-
trudnia Rektor za zgodą Senatu.”;
22. dotychczasowy § 101 staje się § 92a;
23. w § 107:
a) ust.1 zmienia brzmienie na: „Okresowe 
oceny przeprowadzają komisje oceniające
powołane przez Rektora dla jednostek or-
ganizacyjnych oraz uczelniana komisja
odwoławcza do spraw ocen powołana 
przez Senat. Uczelniana komisja odwoław-
cza do spraw ocen liczy do 7 osób.”;
b) brzmienie zmieniają ust. 3 i 4 na:
„3. Zasady i tryb działania komisji oceniają-
cej określa Rektor. Zasady i tryb działania
uczelnianej komisji odwoławczej do spraw 

ocen – określa Senat.
4. Oceny pracy nauczycieli akademickich 
posiadających tytuł naukowy dokonuje ko-
misja oceniająca powołana przez Senat. Od 
jej oceny przysługuje odwołanie do Senatu. 
Liczbę członków Komisji ustala Senat, bio-
rąc pod uwagę ewentualną potrzebę pracy 
Komisji w zespołach oceniających.”;
c) wykreśla się ust. 5 i 6;
24. § 132 w ust. 2 po słowach: „Medal Uni-
wersytetu Wrocławskiego przyznaje” wsta-
wia się słowa: „Senat Uczelni.”;
25. dopisuje się § 134a w brzmieniu: „Sto-
sunek pracy profesora nadzwyczajnego na 
podstawie mianowania na czas określony, z 
upływem tego okresu ulega przekształce-
niu w stosunek pracy na podstawie miano-
wania na czas nieokreślony.”;
26. dotychczasowy § 135 staje się § 135 ust. 
1 i dodaje się ust. 2 w brzmieniu: „Przepis 
art. 251 Kodeksu pracy znajduje zastosowa-
nie do stosunków pracy nawiązanych po 
dniu 1 września 2006 r.”;
27. w Załączniku Nr 4 w § 16 ust. 2 otrzymu-
je brzmienie: „Nowe wybory przeprowadza 
się w trybie przewidzianym w niniejszych 
Zasadach. Powinny się one odbyć w ciągu 
45 dni od dnia powstania wakatu.”

§ 2
Ujednolicony tekst Statutu zawiera załącz-
nik do niniejszej uchwały.

§ 3
Uchwała wchodzi w życie z dniem podję-
cia.

Przewodniczący Senatu
Rektor Uniwersytetu Wrocławskiego

prof. dr hab. Leszek Pacholski
_____________
Statut Uniwersytetu Wrocławskiego, tekst ujed-
nolicony według stanu na 30 stycznia 2008 r. 
patrz BIP – status prawny – statut UWr

(kad)


Powstanie EIT przegłosowane
11 marca Parlament Euro-

pejski uchwalił projekt 
utworzenia europejskiej uczelni 
technicznej EIT. Europejski In-
stytut Innowacji i Technologii 
ma nawiązywać w Europie do 
słynnego Massachusetts Institu-
te of Technology (USA), jednej z 
najbardziej prestiżowych uczelni 
technicznych świata

EIT ma obejmować sześć Wspólnot Wiedzy 
i Innowacji rozlokowanych w różnych mia-
stach Europy i nadzorującej je centrali, tzw. 
Rady Zarządzającej, czyli głównej siedziby. 

W tym roku instytut ma otrzymać z unijnej 
kasy 308 mln euro. Na pierwsze sześć lat jego 
działalności UE przeznaczyła 2,4 mln euro.
O siedzibę Instytutu stara się Wrocław, Bu-
dapeszt, Wiedeń i Strasburg. Swoje kandy-
datury mogą zgłosić jeszcze Paryż, Bruksela, 
Barcelona (Cugat), Monachium i Aachen.
Rząd Polski popiera lokalizację siedziby 
Rady Zarządzającej Europejskiego Instytu-
tu Innowacji i Technologii we Wrocławiu.
Ministerstwo Nauki i Szkolnictwa Wyż-
szego, wraz z innymi resortami, władza-
mi samorządowymi Dolnego Śląska oraz 
przedstawicielami środowisk naukowych i 
gospodarczych podjęło liczne działania na 
rzecz promocji kandydatury Wrocławia na 
siedzibę Rady Zarządzającej EIT. W celu wy-

pracowania strategii działań promocyjnych 
i lobbingowych powołany został Między-
resortowy Zespół do Spraw Europejskiego 
Instytutu Innowacji i Technologii. 
Odbyły się już dwa posiedzenia tego Ze-
społu. Uczestnicy przedstawili harmono-
gram prac poszczególnych resortów i in-
stytucji w zakresie promocji siedziby Rady 
Zarządzającej EIT we Wrocławiu oraz pro-
pozycji wizyt w państwach UE. Dokonano 
także analizy potencjalnych problemów 
związanych z uzyskaniem poparcia dla sta-
rań Wrocławia.
Zapraszamy do zgłaszania wszelkich uwag 
i propozycji w tym zakresie, które mogą 
wymagać  rozwiązania lub wsparcia przez 
Ministerstwo Nauki i Szkolnictwa, do De-
partamentu Spraw Europejskich, na adres 
cecylia.lesniewska@nauka.gov.pl.

(kad)
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Obradowali rektorzy Wrocławia i Opola
W murach Politechniki Wro-

cławskiej członków Kole-
gium Rektorów Uczelni Wrocła-
wia i Opola powitał  na kolejnym 
spotkaniu 26 lutego przewod-
niczący prof. Tadeusz Luty.

Stawy Milickie
Rafał Jurkowlaniec, wojewoda dolnośląski, 
poinformował, że dzięki wsparciu marszałka 
województwa dolnośląskiego Stawy Milic-
kie zostaną przeobrażone w spółkę Skarbu 
Państwa, następnie spółka ta przekształci 
się w spółkę samorządową, a jej organem 
założycielskim będzie Urząd Marszałkowski. 
Udziały w nowej spółce będzie miał Urząd 
Marszałkowski Województwa Dolnośląskie-
go, zainteresowane podmioty, czyli gminy, 
oraz Uniwersytet Przyrodniczy we Wrocła-
wiu i Uniwersytet Wrocławski, a także re-
prezentanci lobby ekologicznego. Uczelnie, 
poza udziałami w nowej spółce, będą miały 
również swoich przedstawicieli w Radzie 
Nadzorczej.
Kompleks „Stawy Milickie” jest znakomitym 
zapleczem naukowo-badawczym dla ich-
tiologów, ornitologów, ale w planach jest 
także pomysł na rozwinięcie bazy hote-
lowo-gastronomicznej, tras rowerowych i 
spacerowych z zachowaniem zasad posza-
nowania unikalnej fauny i flory okolic. Kon-
cepcja przekształcenia Stawów Milickich 
jest w przygotowaniu. 
Dyskutowano także nad nieuregulowanym 
stanem własności w uczelniach; dotyczy to 
w szczególności AWF.
Dolnośląska Rada Przedsiębiorczości i 
Nauki
Marek Weron, kanclerz Loży Dolnośląskiej 
Business Centre Club, przypomniał o utwo-
rzonej platformie pn. Dolnośląska Rada 
Przedsiębiorczości i Nauki, która pozwala 
na realizację projektów ściśle związanych z 
przedsiębiorczością akademicką. Business 
Centre Club jest zaangażowany w rozwój 
partnerstwa naukowców z przedsiębiorca-
mi. Specjalna Grupa Robocza ds. monitoro-
wania takiego partnerstwa zostanie powo-
łana w marcu na posiedzeniu Dolnośląskiej 
Rady Przedsiebiorczości i Nauki. Uczelniom 
zaproponowano  powołanie osób  odpo-
wiedzialnych  za kontakt z BCC.
BCC  przygotowuje wydawnictwo „Dolno-
śląska przedsiębiorczość akademicka”, na  
którego łamach zostaną zaprezentowane 
dokonania wrocławskich naukowców, w 
tym także doktorantów, w obszarze współ-
pracy z gospodarką. Przedsiębiorcy z wro-
cławskich uczelni są sygnatariuszami Dol-
nośląskiej Rady Przedsiębiorczości i Nauki. 
Przewiduje się, że każda uczelnia będzie 

miała odrębny rozdział, w którym zostanie 
zaprezentowana uczelnia i różne formy 
promujące przedsiębiorczość akademicką, 
przede wszystkim zaś zaprezentowani zo-
staną pracownicy naukowi oraz firmy,który-
mi zarządzają lub są ich właścicielami. 
Politechnika Wrocławska planuje urucho-
mić wykłady z zakresu przedsiębiorczości; 
wykładowcami będą specjaliści z BCC.
Prof. Świątek koordynatorem studiów 
doktoranckich
Do zainicjowanych w listopadzie środowi-
skowych studiów doktoranckich Kolegium 
Rektorów Uczelni Wrocławia i Opola powo-
łało środowiskowego koordynatora ds. stu-
diów doktoranckich prof. Jerzego Świątka z 
Politechniki Wrocławskiej. 
Środki RPO na laboratoria
Kolegium Rektorów wystąpi do Urzędu 
Marszałkowskiego Województwa Dolnoślą-
skiego z wnioskiem o ustanowienie projek-
tów kluczowych finansowanych ze środków
Regionalnego Programu Operacyjnego na 
budowę akredytowanych laboratoriów.
Spółdzielnie specjalnego przeznaczenia
Kolegium Rektorów poparło oficjalne

wystąpienie Fundacji Pro Homine do par-
lamentarzystów województwa dolno-
śląskiego z prośbą o podjęcie inicjatywy 
poselskiej w celu przygotowania ustawy o 
spółdzielniach specjalnego przeznaczenia. 
Takie domy czy spółdzielnie byłyby zakła-
dane lub budowane dla ograniczonego 
kręgu osób (emerytów, rencistów i osób 
niepełnosprawnych) oraz osób określonych 
środowisk.
Członkowie Kolegium uznali, że to ratunek 
dla  wybudowanego Ośrodka Seniora wyż-
szych uczelni Wrocławia. Nowa ustawa po-
zwoliłaby na zatrzymanie mieszkań przez 
Fundację, uniemożliwiając ich dziedzicze-
nie, tylko korzystanie z nich przez emery-
towanych pracowników uczelni, zgodnie z 
pierwotnym przeznaczeniem.
Różne
 Kolegium Rektorów objęło patronatem 
i dofinansowało koncert organizowany
przez Akademię Muzyczną 8 listopada 2008 
r. pod. dyr. Marty Kierskiej-Witczak.
 Prof. Leszek Pacholski poinformował o 
planowanym jesienią br.  remoncie Auli Le-
opoldyńskiej.

(kad)


Program Interdyscyplinarnego Seminarium Studium 
Generale na Uniwersytecie Wrocławskim; 
kwiecień 2008

S potkania odbywają się we 
wtorki w godzinach 17.15–

–19.15 w sali im. J. Czekanowskie-
go w Collegium Anthropologicum 
przy ul. Kuźniczej 35, parter.

1 kwietnia 2008 r.
 prof. dr hab. JERZY KOWALSKI-GLIKMAN
Stałość i zmienność
1. Czym zajmuje się nowożytna nauka?
2. Czy świat się zmienia, czy jest niezmien-
ny?
3. Czy kosmologia wymaga nowej nauki?
prof. dr hab. JAN SOBCZYK – wprowadzenie 
do dyskusji
8 kwietnia 2008 r.
 prof. dr hab. LUDWIK TURKO
Jak rodziło się pojęcie atomu i cząstek ele-
mentarnych
1. Od Lukrecjusza po wiek XXI
2. W jaki sposób przekonujemy się, że cząst-
ka jest elementarna?
3. Czy znane cząstki są naprawdę elemen-
tarne?
prof. dr hab. ZDZISŁAW LATAJKA – wprowa-
dzenie do dyskusji

15 kwietnia 2008 r.
 prof. dr hab. ANDRZEJ ELŻANOWSKI
Ewolucja organizacji biologicznej
1. Ewolucyjne znaczenie funkcji i behawioru
2. Koopcja struktur do nowych funkcji po-
przez efekty uboczne
3. Modularność organizacji biologicznej i 
ewolucyjne znaczenie powielania modułów
prof. dr hab. JERZY LUKIERSKI – wprowadze-
nie do dyskusji
22 kwietnia 2008 r.
 prof. dr hab. STANISŁAW CEBRAT
Czy ewolucja ewoluuje?
1. Co to jest ewoluowalność?
2. Czy można modelować ewoluowalność?
3. Czy odwrócenie ewoluowalności jest rów-
noznaczne z kreacjonizmem?
prof. dr hab. ANDRZEJ PĘKALSKI – wprowa-
dzenie do dyskusji
29 kwietnia 2008 r.
 prof. dr hab. BEATA ZAGÓRSKA-MAREK
Opus viridor vivificus;historia naturalna kon-
kurencji i współpracy
1. Czy pierwsze komórki były roślinami? Czy 
bakteria może być rośliną?
2. Czy mityczna chimera istnieje naprawdę?
3. Czy gałązki drzewa życia mogą się zrastać?
prof. dr hab. ZBIGNIEW MIREK – wprowadze-
nie do dyskusji

prof. dr hab. Adam Jezierski


http://www.uni.wroc.pl/studiumgene-
rale/SEMI.HTM
E-mail: studium.generale@uni.wroc.pl
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Informacja w świecie cyfrowym
3 marca 2008 r. w Wyższej 

Szkole Biznesu w Dąbro-
wie Górniczej odbyła się I edy-
cja konferencji „Informacja w 
świecie cyfrowym”, która była 
zorganizowana w ramach XIII 
Forum sekcji Bibliotek Szkół 
Wyższych SBP okręgu śląskiego.

Obszary tematyczne konferencji dotyczy-
ły przestrzeni dla szeroko rozumianej in-
formacji naukowej, wynikającej z wolności 
informacyjnej i technologicznej, analizy 
zjawiska wolnej kultury i jej przejawów 
w  postaci projektów Stowarzyszenia Wi-
kimedia Polska, budowania świadomości 
informacyjnej w przestrzeni cyfrowej po-
przez narzędzia społecznej działalności 
internetowej i wykorzystania ich w nauce 
i edukacji, warsztatu pracy bibliotekarza i 
naukowca w przestrzeni cyfrowej. 
Prelegentami byli m.in. prof. Tomasz Lo-
gan-Klas z Instytutu Dziennikarstwa i 
Komunikacji Społecznej Uniwersytetu 
Jagiellońskiego, który wygłosił wykład 
na temat „Rwący nurt informacji”, Jakub 
Szprot z Interdyscyplinarnego Centrum 
Modelowania Matematycznego Uniwer-
sytetu Warszawskiego, który poruszył te-

mat „Wolnej kultury a wolnego dostępu 
do wiedzy” i omówił problematykę sys-
temu własności intelektualnej, praw au-
torskich, licencji Creative Commons, idei 
Open Access oraz projektu DIR, traktują-
cego o otwartym dostępie do wiedzy na 
platformie YADDA. Prelegenci ze Stowa-
rzyszenia Wikimedia Polska omówili te-
mat „Wikipedia i projekty pokrewne jako 
próba urzeczywistnienia wolnego dostę-
pu do wiedzy” oraz techniczne aspekty 
funkcjonowania Wikipedii. 
Druga części konferencji była poświęcona 
serwisom internetowym Web 2.0, Nauka 
2.0 i Biblioteka 2.0. Wysłuchano refera-
tu nt. „Informacja w społecznościowym 
Internecie – narzędzia, źródła, twórcy”, 
przygotowanego przez Agnieszkę Kosz-
kowską z Biblioteki Śląskiej w Katowicach, 
następnie dr Sabina Cisek z Instytutu In-
formacji Naukowej i Bibliotekoznawstwa 
Uniwersytetu Jagiellońskiego wygłosiła 
wykład „Nauka 2.0: nowe narzędzie Ko-
munikacji Naukowej”, a na koniec konfe-
rencji swoimi doświadczeniami podzieliła 
się dr Aneta Drabek ze Śląskiej Biblioteki 
Cyfrowej  w prelekcji „Warsztat pracy bi-
bliotekarza w przestrzeni cyfrowej”.
Konferencja pokazała fenomen techno-
logii i nowych narzędzi Web 2.0, istnienie 
i funkcjonowanie społeczności interne-

towych, współtworzących serwisy wiki, 
blogi, fora dyskusyjne, serwisy społecz-
nościowe, podcasty, mashupsy, Q&A, 
rss. Rozwijący się szybko wolny dostęp 
do wiedzy, nauki, kultury oparty na za-
sadach Creative Commons czy jej licen-
cjach pokazuje w jakim kierunku zmierza 
globalna sieć internetowa. Kształtujący 
ją użytkownicy i różne formy współpra-
cy partnerskiej decydują o przyszłych 
zmianach i trendach. Potwierdzeniem 
może być dziennikarstwo obywatelskie 
wykształcone samoistnie na informacyj-
nych portalach internetowych, które na 
gruncie polskim reprezentuje serwis Wia-
domości24.pl. 
Biblioteka 2.0 – blog społeczności czytel-
ników i bibliotekarzy cyfrowych i istnieją-
ca platforma bibliotek cyfrowych w Pol-
sce to tym bardziej dowód na tworzenie 
się nowych narzędzi informacyjnych w 
bibliotekarstwie polskim.
W konferencji uczestniczyli bibliotekarze 
z okręgu śląskiego, bibliotek szkół wyż-
szych, szkół państwowych i niepaństwo-
wych, a wśród nich pracownicy Biblioteki 
Uniwersyteckiej Uniwersytetu Wrocław-
skiego i Biblioteki Dolnośląskiej Szkoły 
Wyższej Edukacji we Wrocławiu.

Iwona Domowicz


Amicus Poloniae – jubileusz Heinricha Kunstmanna

N estor niemieckiej polonisty-
ki i zasłużony ambasador 

h.c. kultury polskiej w Niemczech, 
profesor Heinrich Kunstmann, ob-
chodził 4 marca br. 85-lecie swoich 
urodzin.

Uczony o erazmijskim wprost spektrum 
badawczym, uprawiający tak litera-
turoznawstwo, jak i językoznawstwo 
slawistyczne i germanistyczne. Dla li-
teratury polskiej zasłużył się, badając, 
tłumacząc i popularyzując twórczość 
autorów przede wszystkim XX-wiecz-
nych, zwłaszcza Witkacego i Gombro-
wicza. Bliskie związki łączą bawarskie-
go polonistę (urodzony w Ratyzbonie, 
kierował do emerytury w 1988 r. slawi-
styką na Uniwersytecie Monachijskim) 
z Wrocławiem, a poprzez Tymoteusza 
Karpowicza i z „Odrą”. Przyjeżdżał do 
naszego miasta na jego zaproszenie, 
prowadząc badania archiwalne w Osso-
lineum. Utrzymuje tu do dzisiaj swoje 
kontakty naukowe m.in. z Januszem 

Deglerem i Markiem Zyburą. Z Tymote-
uszem Karpowiczem łączyła Heinricha 
Kunstmanna od lat 50. ub. wieku głębo-
ka przyjaźń.
Niemiecki polonista przełożył wszystkie 
sztuki Karpowicza i upowszechniał jego 
twórczość w Niemczech. To na jego za-
proszenie i z jego rekomendacji Karpo-
wicz po wyjeździe z Polski w latach 70. 
ub. wieku otrzymał profesurę gościnną 
w Monachium i w Ratyzbonie. W uzna-
niu tych zasług Jubilata dla literatury 
polskiej, jak i dla jego wkładu w rozwój 
niemiecko-polskiego dialogu kulturo-
wego po II wojnie światowej, prezydent 
Wrocławia Rafał Dutkiewicz wystosował 
do Uczonego list gratulacyjny i przyznał 
mu medal „Zasłużony dla Wrocławia”. 
Gratulacje te i medal przekazał adresa-
towi prof. Marek Zybura, który przygo-
towuje do wydania polski wybór pism 
Kunstmanna dla ukazującej się pod 
patronatem Centrum im. W. Brandta 
UWr serii „Polonica leguntur” oraz jego 
korespondencję z Karpowiczem dla 
wrocławskiego Biura Literackiego. Po 

opracowaniu i wydaniu oryginały listów 
trafią jako dar Uczonego do powstające-
go we Wrocławiu Centrum Literackiego 
im. T. Karpowicza.
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Prof. Heinrich Kunstmann odbiera medal z rąk prof. 
Marka Zybury
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logiczne LXXVI, Dariusz Krzyszkowski, 
2007, AUW 3009, ss. 109, Format A4, 
ISSN 0525-4132, Cena 22 zł
POLITOLOGIA
 „Niemcy w otoczeniu międzynaro-
dowym”, Romuald Gelles (red.), Niem-
coznawstwo 15, 2007, AUW 3011, ss. 268, 
Format B5, ISBN 978-83-229-2891-2, 
cena 28 zł
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50-137 Wrocław, pl. Uniwersy-
tecki 15
tel.: (071) 375-28-09
tel./faks: (071) 375-27-35
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Dział Handlowy: 
tel. (071)375 28 85 
tel./faks (071)375 25 07
marketing@wuwr.com.pl
www.wuwr.com.pl

przyg. Lucyna Powązka-Leżaj


książki

Nowości Wydawnictwa UWr
N owości książkowe oficyny 

wydawniczej Uniwersytetu 
Wrocławskiego.

HISTORIA
 „Obraz Polski i Polaków w prasie i 
literaturze Niemieckiej Republiki De-
mokratycznej w okresie powstania So-
lidarności i stanu wojennego”, Dariusz 
Wojtaszyn, Monografie Centrum Stu-
diów Niemieckich i Europejskich im. 
Willy’ego Brandta Uniwersytetu Wro-
cławskiego 23, 2007, AUW 3002, ss. 260, 
Format B5, ISBN 978-83-229-2880-6, 
cena 26 zł
 Wrocławskie Studia Wschodnie 
11(2007), Antoni Kuczyński i in. (red.), 
2007, AUW 3000, ss. 264, Format A5, 
ISSN 1429-4168, cena 27 zł

JĘZYKOZNAWSTWO
 Kształcenie Językowe 6(16), Kordian 
Bakuła (red.), 2007, AUW 2994, ss.196, 
Format B5, ISSN 1642-5782, cena 22 zł
LITERATUROZNAWSTWO
 „Koncepcja „gry umysłu” w prozie 
Andrieja Biełego i Jamesa Joyce’a”, 
Katarzyna Rybińska, Slavica Wratisla-
viensia CXLIV, 2007, AUW 2971, ss. 191, 
Format B5, ISBN 978-83-229-2883-7, 
cena 21 zł
 „Literatura na warsztacie młodych 
rusycystów. Z dziejów wrocławskiej 
dydaktyki uniwersyteckiej w XX wie-
ku”, Janina Wołczuk, 2007, AUW 3033, 
ss. 128, Format B5, ISBN 978-83-229-
-2893-6, cena 15 zł
NAUKI PRZYRODNICZE
 Prace Geologiczno-Minera-

Umowa w sprawie Polsko- 
-Amerykańskiej Komisji Fulbrighta
10 marca w Waszyngtonie 

przedstawiciele admi-
nistracji polskiej i amerykań-
skiej podpisali nową umowę o 
współpracy w ramach Polsko-
-Amerykańskiej Komisji Fulbri-
ghta. Zawarcie umowy umoż-
liwi obywatelom obu państw 
odbywanie studiów, prowadze-
nie zajęć dydaktycznych i ba-
dań naukowych na terytorium 
Rzeczypospolitej Polskiej i Sta-
nów Zjednoczonych Ameryki 
na znacznie większą skalę niż 
do tej pory.

Zgodnie z postanowieniami nowej 
umowy wysokość polskiego wkładu 
będzie porównywalna z wkładem fi-
nansowym strony amerykańskiej. 
„Do tej pory Polska przeznaczała na 
wymianę stypendialną ok. 450 tys. zł 
rocznie. W 2008 roku wkład ten wy-
niesie ok. 1,5 mln zł i powinien rosnąć 
w ciągu 4 następnych lat aż do osią-
gnięcia kwoty 4 mln zł. Dotychczas 
co roku w wymianie akademickiej re-
alizowanej przez Komisję Fulbrighta 
uczestniczyło ok. 35 polskich stypen-
dystów i ok. 25 amerykańskich. Dzięki 
zwiększeniu naszego wkładu finanso-

wego na stypendia będzie wyjeżdżać 
z Polski do Stanów Zjednoczonych 
2 razy więcej, a docelowo trzy razy 
więcej osób niż dotąd. To ważne, bo 
stypendyści będą mogli brać udział 
w badaniach naukowych na najwyż-
szym światowym poziomie” – mówi 
prof. Barbara Kudrycka, minister na-
uki i szkolnictwa wyższego.
Komisja została ustanowiona na pod-
stawie Umowy między Rządem RP a 
Rządem USA o utworzeniu Polsko-
-Amerykańskiej Komisji Fulbrighta z 
20 października 1995 r. Umowa zo-
stała zawarta na 10 lat i wygasła w 
2005 roku. Dzięki staraniom resortu 
nauki i szkolnictwa wyższego w lu-
tym sfinalizowane zostały prace nad 
treścią nowego porozumienia i Rada 
Ministrów wydała zgodę na podpisa-
nie Umowy między Rządem Rzeczy-
pospolitej Polskiej a Rządem Stanów 
Zjednoczonych Ameryki w sprawie 
współpracy w ramach Polsko-Amery-
kańskiej Komisji Fulbrighta. Umowa 
będzie stanowić dla MNiSW podsta-
wę współpracy i wymiany stypen-
dialnej z USA. Dokument przewiduje, 
że osoby uczestniczące w mobilności 
akademickiej koordynowanej przez 
Komisję będą zwalniane z obowiąz-
ku uzyskiwania zezwoleń na pracę w 
państwie przyjmującym. 
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Konkurs na 4 stanowiska profesorów 
w CSNiE im. Willy’ego Brandta

Wspomnienie

Mgr 
Helena Szyszuk

(27 IV 1941–19 II 2008)

Odeszli 
na zawsze

Emerytowany pracownik Wydziału Che-
mii Uniwersytetu Wrocławskiego, zwią-
zana od 1974 r. z Zespołem Chemii Bio-
nieorganicznej i Biomedycznej.
Uroczystości pogrzebowe odbyły się 
23 lutego 2008 r. na cmentarzu przy ul. 
Bardzkiej.

Dziekan, Rada Wydziału 
i pracownicy Wydziału Chemii UWr



Mgr

Helena Szyszuk
(1941– 2008)

19 lutego 2008 roku zmarła mgr He-
lena Szyszuk związana z Wydziałem 
Chemii Uniwersytetu Wrocławskiego 
od ponad 35 lat. Od 1974 roku współ-
pracowała z profesorem Henrykiem 
Kozłowskim, pomagając w pierwszych 
latach w utworzeniu zespołu nauko-
wego (obecnie Zespół Chemii Bionie-
organicznej i Biomedycznej), w którym 
potem była pracownikiem naukowo-
-technicznym, sekretarką, osobą od-
powiedzialną za finanse i dobrym du-
chem Zespołu.
Była osobą bardzo pracowitą i skrom-

ną, życzliwą i niezwykle oddaną pracy 
oraz ludziom. Tyle spraw załatwiała i tyle 
było jej udziałem, że wydaje się to nie-
wyobrażalne. Nie marnowała ani chwili, 
uczyła nas docierania do spraw waż-
nych. Była niewiarygodnie silna i swoją 
postawą uczyła też, jak pokonywać sła-
bości. Helenka – tak do Niej zwracali się 
wszyscy członkowie Zespołu – zawsze 
była wśród nas, a my przyzwyczailiśmy 
się do Jej obecności i do pomocy, któ-
rą nam niosła, czasem zapominając, jak 
bardzo jest niezwykła.
Będzie nam Ciebie bardzo brakować, 
Helenko.
Cześć Jej pamięci !

Koleżanki i Koledzy z Zespołu 
Chemii Bionieorganicznej i Biomedycznej



Centrum Studiów Niemieckich i Eu-
ropejskich im. Willy’ego Brandta 
na Unwersytecie Wrocławskim jest 
wspólnym przedsięwzięciem Uniwer-
sytetu Wrocławskiego oraz Niemiec-
kiej Centrali Wymiany Akademickiej 
(DAAD). Stanowiska zostaną obsadzo-
ne z dniem 1 października 2008 roku, 
wstępnie na okres pięciu lat. Centrum 
oferuje atrakcyjne warunki finanso-
we.  Do konkursu mogą przystąpić na-
ukowcy z następujących kierunków:
 historia najnowsza
 nauki polityczne 
 nauki ekonomiczne
 nauki prawnicze
 germanistyka
 kulturoznawstwo i nauki o komu-
nikacji
Decyzja o tym, jakie cztery stanowiska 
profesorskie z wyżej wymienionych 
kierunków zostaną powołane do życia, 
zostanie podjęta po zapoznaniu się z 
wnioskami, które wpłyną na konkurs. 
Z grona czterech osób wybranych na 
stanowiska profesorskie zostanie mia-
nowany dyrektor Centrum im. Willy’e-
go Brandta.

Ogólne warunki, jakie powinni speł-
niać kandydaci:
 tytuł naukowy profesora lub sto-
pień naukowy doktora habilitowane-
go;
 udokumentowany dorobek nauko-
wy i dydaktyczny w zakresie opisa-
nych powyżej specjalizacji;
 doświadczenie organizacyjne i w 
miarę możliwości doświadczenie w 
tworzeniu nowych kierunków studiów 
(Bachelor i Master);
 doświadczenie w kształceniu mło-
dej kadry naukowej (opieka nad dok-
torantami);
 dobra znajomość języka niemiec-
kiego i polskiego oraz przynajmniej 
dobra znajomość języka angielskiego;
 gotowość do podjęcia interdyscy-
plinarnej współpracy z pozostałymi 
katedrami Centrum oraz z odpowied-
nimi instytutami Uniwersytetu Wro-
cławskiego;
 gotowość do prowadzenia badań 
naukowych zorientowanych na prak-
tykę oraz do tworzenia innowacyjnych 
kierunków studiów;
 gotowość do zaangażowania w 
cele i rozwój Centrum;
 doświadczenie w zakresie trans-
granicznej współpracy między Polską 
a Niemcami.
Dodatkowe wymagania dla kan-
dydatów na stanowisko dyrektora 

Centrum im. Willy’ego Brandta:
 doświadczenie na stanowisku kie-
rowniczym w dydaktyce i badaniach 
naukowych;
 umiejętność kierowania zespo-
łem;
 umiejętność nawiązywania kon-
taktów w obrębie Uniwersytetu oraz 
poza nim;
 doświadczenie w zdobywaniu fun-
duszy;
 umiejętność w zarządzaniu np. przy 
realizacji projektów (europejskich).
Szczegółowy opis wymagań na stano-
wiska profesorskie oraz lista wymaga-
nych dokumentów zgłoszeniowych są 
zamieszczone na stronach  interneto-
wych:
www.rss.uni.wroc.pl/indexpl.php?se-
c=praca1
www.wbz.uni.wroc.pl/html/aktualno-
oeci.html
http://daad.pl/pliki/konkurswbz.pdf
ht tp : //daad. p l /p l ik i /auschreibun -
gwbz.pdf
www.daad.de

Zgłoszenie na konkurs należy przesłać 
do 15 kwietnia 2008 r. 
na adres:
JM Rektor Uniwersytetu Wrocławskiego 
prof. dr hab. Leszek Pacholski
pl. Uniwersytecki 1
50-137 Wrocław

pro memoriam...

R ektor Uniwersytetu Wro-
cławskiego ogłasza kon-

kurs na 4 stanowiska profeso-
rów w Centrum im. Willy’ego 
Brandta.
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Kalejdoskop nauki
Marihuana gorsza niż papieros
Wypaliłeś właśnie skręta z marihuaną, jesteś 
w błogim nastroju i nie masz ochoty zawracać 
sobie głowy rakiem płuc? Błąd. - Jeden joint 
jest tak groźny dla płuc, jak 20 papierosów 
– ostrzegają naukowcy z Nowej Zelandii.
Imię depresji czterdzieści i cztery
Najłatwiej wpaść w depresję w wieku 44 lat 
– obliczyli amerykańscy badacze, analizując 
dane dotyczące dwóch milionów ludzi z 80 
krajów.
Lenie starzeją się szybciej
Siedzący tryb życia przyspiesza starzenie 
się – twierdzą naukowcy z King’s College w 
Londynie.
Zielona arka Noego
Ziarnko do ziarnka, aż zbierze się arka. A raczej 
bunkier. W niezwykłym spichlerzu wydrążo-
nym w czeluściach góry na mroźnym Spits-
bergenie zaczęliśmy odkładać zapasy nasion 
na czarną godzinę.
Szczęka wyhodowana z komórek macierzy-
stych
Fińscy naukowcy poinformowali o wszczepie-
niu 65-letniemu mężczyźnie szczęki, którą wy-
hodowano w jego jamie brzusznej z komórek 
macierzystych pozyskanych z jego własnej 
tkanki tłuszczowej.
Biało-czerwoni, hajda na Merkurego!
Nadchodzi czas wielkich chrzcin w Układzie 
Słonecznym. Astronomowie zliczają i mierzą 
dziesiątki nowych kraterów, gór, rozpadlin 
sfotografowanych ostatnio przez sondę Mes-
senger na Merkurym. Będą nadawać im imio-
na. Postarajmy się, by były wśród nich także 
polskie.
Co jadłeś, dinozaurze?
Naukowcy z Uniwersytetu w Bonn starają się 
rozwikłać zagadkę diety ogromnych roślino-
żernych dinozaurów sprzed stu milionów lat.
Rekordowa włóczęga w żółwim tempie
Wyprawa pewnego żółwia skórzastego („Der-
mochelys coriacea”) z Indonezji na wybrzeża 
Oregonu w zachodnich Stanach Zjednoczo-
nych została uznana za najdłuższą żółwią 
podróż w historii i jedną z najdalszych łazęg 
wśród morskich kręgowców.
Dwa ludzkie genomy na dobę
Rusza nowy międzynarodowy projekt nauko-
wy, którego celem jest rozszyfrowanie geno-
mów tysiąca osób pochodzących z różnych 
stron świata.
Jangcy wysycha do dna
Na mieliznach osiadają statki, w rzecznym nur-
cie wyrastają wyspy, giną rzadkie gatunki fau-
ny. W dolinie Jangcy – odwiecznej żywicielki 
Chin – trwa susza największa od 140 lat.
Telefon ładowany z... kolana
Kanadyjscy i amerykańscy naukowcy opraco-
wali urządzenie, które potrafi czerpać energię
generowaną przez poruszającego się czło-
wieka, dokładnie z jego pracujących podczas 
stawiania kroków kolan.
Mamy Układ Słoneczny bis
Pięć tysięcy lat świetlnych dzieli nas od ukła-
du planetarnego, który przypomina nasz wła-
sny. Do odkrycia doprowadził łut szczęścia 
oraz sztafeta kilkunastu teleskopów z całego 
świata, w której jedną z głównych ról odegrał 
zespół polskich astronomów pod kierunkiem 

prof. Andrzeja Udalskiego.
Wieczne życie dla każdego?
Nanotechnologia zrewolucjonizuje medycy-
nę i da nam nieśmiertelność. Kiedy? Już pod 
koniec trzeciej dekady tego stulecia – pro-
gnozuje Ray Kurzweil, wielki amerykański wy-
nalazca i wizjoner.
Bóg na Oksfordzie
Naukowcy z Oksfordu dostaną prawie 4 mln 
dol. na trzyletnie badania, które mają wyja-
śnić, dlaczego ludzie wierzą w Boga.
Wiek epidemii
Atakuje nas coraz więcej coraz groźniejszych 
chorób zakaźnych. Pochodzą głównie z tropi-
ków. Najwięcej łapiemy ich od zwierząt. Resz-
tę zawdzięczamy... własnej głupocie.
Bisfosfoniany mogą powodować bóle ko-
ści
Bisfosfoniany, popularne leki stosowane w 
leczeniu osteoporozy, trzykrotnie zwiększa-
ją ryzyko wystąpienia aseptycznej martwicy 
kości.
Zakończono zimowe liczenie nietoperzy
W tunelach i korytarzach Międzyrzeckiego 
Rejonu Umocnionego przy zachodniej grani-
cy zakończył się doroczny spis nietoperzy. W 
schronach i podziemiach MRU chiropterolo-
dzy doliczyli się 37 tysięcy sztuk tych latają-
cych ssaków należących do 11 gatunków. W 
Polsce występuje ponad 20 gatunków nieto-
perzy – wszystkie są objęte ścisłą ochroną.
IV Zimowe Liczenie Ptaków 
W akcji liczenia ptaków w parkach, ogrodach, 
przydomowych ogródkach i na miejskich 
skwerach (26 i 27 stycznia), organizowanej 
przez Ogólnopolskie Towarzystwo Ochrony 
Ptaków (OTOP), wzięło udział około dwa ty-
siące ornitologów – amatorów. Ze wstępnej 
analizy ankiet wynika, że najczęściej wystę-
pującym ptakiem w Polsce w okresie zimo-
wym jest gawron. Drugi miejsce zajmuje 
mewa śmieszka, wróbel plasuje się na miejscu 
trzecim. Tuż za „liderami” znajdują się: kawka, 
krzyżówka, bogatka, mewa pospolita, gołąb 
miejski, mazurek oraz sierpówka. Obserwato-
rzy dostrzegli także rzadsze gatunki: czubat-
kę, mewę siodłatą, raniuszka, mandarynkę i 
sowę uszatą.
Genetyczny dziennik podróży
Najbardziej zbliżeni genetycznie do przodków 
wszystkich ludzi są przedstawiciele koczow-
niczych plemion z Afryki Subsaharyjskiej: San, 
Mbuti i Biaka. Dzięki najnowszym analizom 
DNA ludzi z całego świata poznajemy ścieżki, 
po których wędrowali nasi przodkowie. Po-
twierdza się teoria, że wszyscy ludzie na świe-
cie pochodzą z Afryki.
Chirurdzy rekonstrukcyjni – rzeźbiarze cia-
ła i życia
Potrafią zrobić język z kawałka uda, żuchwę
z kości strzałkowej, tchawicę z tkanki ręki. Za 
tę ostatnią operację – jedną z pierwszych na 
świecie – zespół chirurgów rekonstrukcyjnych 
z Gliwic dostał właśnie nagrodę w Stanach 
Zjednoczonych.
Lekcja nietoperzy we mgle
Niby wiadomo, że nietoperz to nie szybowiec, 
ale wydaje się, że powinien latać według takich 
samych zasad aerodynamiki. Gdyby tak jednak 
było, to – jak wskazują obliczenia naukowców 

– zwierzę spadałoby w dół jak kamień. 
Geny odporne na suszę
Odkryliśmy mechanizm, który pozwoli ro-
ślinom wytrzymać najgorszą nawet suszę 
– chwalą się w „Nature” naukowcy z Finlan-
dii i USA. 
Najstarsi praludzie żyli 7 mln lat temu?
Znalezione kilka lat temu w Afryce kości 
sprzed 7 milionów lat należały do hominida, a 
nie do małpy – twierdzą francuscy naukowcy 
na łamach tygodnika „PNAS”. 
Korale niczym wino
Blisko trzymetrowe czarne koralowce „Leio-
pathes glaberrima” rosnące na dnie Pacyfiku
niedaleko Hawajów, są najstarszymi podwod-
nymi organizmami na świecie.
Jak wygrać z wiatrakami 
Polscy ornitolodzy i informatycy opracowują 
pionierski system alarmowy, który uchroni 
ptaki przed kolizją z wiatrakami. A tych jest w 
naszym kraju coraz więcej.
Naukowcy podejrzą, co masz w głowie
Jesteśmy coraz bliżej chwili, gdy będzie moż-
na oglądać cudze sny i przywracać wzrok nie-
widomym. Neurobiolodzy całkiem nieźle po-
trafią już śledzić obrazy, które tworzą się nam
w głowie – informuje „Nature”.
Tygrysy na wymarciu – jest ich tylko 3,5 tys.
W ciągu ostatniego ćwierćwiecza liczba ty-
grysów zmniejszyła się aż o połowę – alarmu-
je międzynarodowa organizacja ekologiczna 
WWF.
Znamy sekret raka piersi
Amerykańscy naukowcy zidentyfikowali biał-
ko odpowiedzialne za przerzuty raka piersi. 
- To prawdziwy król zbrodni – twierdzą. Praw-
dopodobnie decyduje o tym, czy pacjentka 
przeżyje, czy nie.
Naukowcy bliżej pigułki na długowiecz-
ność
Odkrycie 15 genów mających związek z dłu-
gowiecznością przybliża wyprodukowanie 
pigułki zapobiegającej starzeniu się – pisze 
dzisiejszy „Daily Telegraph”, zwracając uwagę 
na odkrycie naukowców z Uniwersytetu Wa-
shington. Odkrycie jest omawiane w specjali-
stycznej publikacji „Genome Research”....
Tych ryb nie jemy
Aż 120 z 200 gatunków ryb dostępnych w 
sklepach jest zagrożonych lub znajduje się na 
granicy wyginięcia – alarmuje WWF. 
Powrót penicyliny – bakterie w odwrocie?
Brytyjscy naukowcy odkryli, w jaki sposób 
bakterie wywołujące zapalenie płuc stały się 
oporne na penicylinę czyli antybiotyk pro-
dukowany przez pleśnie „Penicillum”, który 
działa na bakterie, blokując budowę ich ścian 
komórkowych. Niestety, wraz z wejściem pe-
nicyliny do powszechnego użytku zaczęło 
pojawiać się coraz więcej szczepów bakterii, 
które są na nią oporne. Mikroby potrafią zni-
welować działanie antybiotyku. Kluczowym 
białkiem, które im w tym pomaga, wydaje się 
białko MurM. Brytyjczykom udało się odtwo-
rzyć działanie białka w probówce. Teraz mają 
nadzieję, że dalsze obserwacje jego aktywno-
ści pomogą stworzyć nowe antybiotyki zabu-
rzające pracę MurM.

(z serwisów naukowych zebrała kad)
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